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روزنامه صبح ایران

»بسمه تعالی«

بی گمان خدمت به مردم بالاترین افتخار و توفیق بزرگ الهی در نظام مقدس جمهوری اسلامی است و 
دولت به عنوان یکی از عالی ترین سطوح مدیریتی كشور و از مهم ترین جایگاه ها و عرصه های شایسته 
خدمتی، مجموعه ای خدمتگزار، در خدمت ملت و به عنوان نماد كارآمدی نظام محسوب می شود. دولت 
های منتخب تاریخ انقلاب اسلامی با بهره مندی از این موهبت ارزنده سعی و تلاش وافری را در جهت 
ایفای وظایف و مسؤلیت های قانونی خود و شتاب بخشی به روند پیشرفت و توسعه كشور داشته اند و 
دولت تدبیر و امید نیز با درك اهمیت و حساسیت مسؤلیت كاری خود، بیشترین تلاش و كوشش را در 
جهت ارائه خدمت صادقانه به مردم و ایجاد زمینه های تأمین امنیت، رفاه، آرامش و تعالی كشور داشته 
است، به ویژه در مقطح حساس و خطیر فعلی كه دشمنان بیش از هر زمان دیگری با تدارك انواع توطئه 
ها و جنگ روانی وسیع در صدد دامن زدن به نارضایتی عمومی از طریق ناكارآمد جلوه دادن اركان 
مدیریتی كشور و ضربه زدن به نظام اسلامی هستند دولت خود را موظف به تلاش مضاعف دانسته و در 
این راه همه توان، امکانات، منابع و اختیارات خود را برای ساماندهی اوضاع اقتصادی و معیشتی مردم 
و برون رفت از مشکلات به وجود آمده بکار گرفته است و به یقین حفظ هوشیاری و تداوم هماهنگی و 
همراهی مردم با دولت و نیز اتحاد، همدلی و همراهی گروه های مختلف سیاسی در این مقطع سخت و 

تعیین كننده، مایه عزت و آبرو و اعتلای نظام و كشور بوده و نقشه های دشمنان را خنثی خواهد كرد.
نامگذاری سالروز شهادت شهیدان رجایی و باهنر دو اسوه و الگوی شایسته خدمت صادقانه به نام 
هفته دولت فرصت و مجال مناسبی برای تبیین شأن و جایگاه والای دولت در نظام اجرایی كشور و 
ترویج ارزش های ناب خدمتگزاری از جمله: صداقت، پاكی، سخت كوشی، ساده زیستی، مردم داری و 
خدمت به مردم به عنوان شاخصه اصلی كارگزاران نظام اسلامی است. از طرفی فرصت فراهم شده برای 
بیان خدمات و دستاوردهای دولت در این ایام، موجب افزایش شور و نشاط عمومی و امیدواری مردم به 
آینده شده و ترسیم گر افقی روشن از تلاش صادقانه دولتمردان و حمایت همگان برای رفع نابسامانی ها 

و آبادانی كشور در برابر افکار عمومی خواهد بود.
ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای گرانقدر عرصه خدمتگزاری ، فرا رسیدن هفته دولت و تقارن 
آن با اعیاد سعید قربان و غدیر را به تمامی دولتمردان و مسؤلان كشور خصوصاً مدیران و كاركنان شاغل 
در دستگاه های اجرایی استان قم، تبریك و تهنیت عرض نموده، توفیق همگی آنان را در راه خدمت به 

مردم عزیز و تحقق اهداف متعالی نظام اسلامی، از درگاه خداوند منان مسألت دارم. 

پیام استاندار قم به مناسبت هفته دولت

سید مهدی صادقی استاندار قم

پیام تبریک

تهدید رئیس جمهوری در روز روشن؟

توهین های تکراری »حاج منصور«

مشاور رئیس جمهور:

مسائل بحرانی روی میز مانده است 

واکنش »مطهری« به مداح حاشیه ساز

سخنگوی قوه قضاییه اعلام كرد

تشکیل پرونده  برای اتفاق فیضیه 
در دادگاه روحانیت 

اطلاعیه دفتر رییس جمهور در خصوص اظهارات یک نماینده مجلس؛

القای تقابل میان ارکان نظام 
کمک به جنگ روانی دشمن 

سـخنگوی قـوه قضاییه گفـت: دسـتگاه قضایی به 
عنـوان مدعـی العموم بـه اتفـاق هفته گذشـته حوزه 
علمیـه ورود كـرد و پرونـده ای در دادگاه ویژه روحانیت 
تشـکیل شـد. حجت الاسـلام غلامحسـین محسنی 
اژه ای روز یکشـنبه در صدوسـی امین نشسـت خبری 
افزود: اتفاقی در روزهای گذشـته در قـم افتاد و در آنجا 
مطالبـی گفته و شـعارهایی داده شـد كه ایـن حرف از 
جانب بسـیاری از افراد محکوم شـد.وی افزود: دستگاه 

قضایـی به عنـوان مدعی العمـوم به این موضـوع ورود 
كـرد و پرونده ای در دادگاه روحانیت تشـکیل شـد.

معـاون اول قـوه قضاییـه دربـاره اینکه آیـا پرونده 
فیضیه قم نیاز به شـاكی خصوصـی دارد، گفت: توهین 
بـه رئیس جمهوری طبق قانون نیاز به شـکایت شـاكی 
خصوصـی ندارد و تهدیـد هم جرم اسـت؛ در این موارد 
تحقیقـات میدانـی صورت مـی گیـرد و اگر ضـرورت 

داشـته باشـد افرادی احضار می شـوند...

دفتر رییس جمهوری در اطلاعیه ای در واكنش به اظهارات یک نماینده مجلس اعلام كرد: هرگونه القای جدایی و 
تقابل میان اركان نظام كمک به جنگ روانی و توطئه دشمنان انقلاب اسلامی است. 

در بخشی اطلاعیه روابط عمومی دفتر رییس جمهوری آمده است: نماینده مردم شریف ارومیه در جلسه امروز 4 
شهریور 97 مجلس شورای اسلامی، ضمن برداشت نادرست و ناقص، اظهارات حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
رییس جمهوری در مراسم سالروز صنعت دفاعی را، دخالت در عزل و نصب فرماندهان نظامی و انتظامی دانسته و بر 

مبنای آن اقدام به اخطار قانون اساسی كرده است...
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: زیرساخت های عمرانی شهر قم نسبت به سایر 
كلان شهرها حداقل دو دهه عقب است.علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه شهرداری قم در حوزه 
عمرانی برای مدیریت وضعیت ركود اقتصادی پیش بینی های لازم را انجام داده است، اظهار كرد: 
اگر در یک فضای خوش پولی قرار داشته باشیم می توانیم تعداد پروژه های بیشتری را تعریف 
كنیم و تأمین زیرساخت ها را كوتاه تر كنیم؛ اما در وضعیت ركود اقتصادی، باید با مدیریت صحیح 
پروژه ها اولویت بندی شود به گونه ای كه سرعت كار افزایش و هزینه ها كاهش یابد.معاون فنی و 
عمرانی شهرداری قم با تاكید بر اینکه نگاه تخصصی به حوزه عمرانی در این شرایط بسیار كارآمد 
است، تصریح كرد: ما سعی كرده ایم در مجموعه شهرداری با یک نگاه كاملًا تخصصی و اولویت 

محور وارد پروژه های عمرانی شویم تا هم بتوانیم شهر را زنده و پویا نگه داریم و...

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: احداث پاركینگ شرقی با 600 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در دستور كار بوده كه در حال حاضر به علت سنگینی مبلغ پروژه با دو بخش 
نیمه دولتی و بخش خصوصی در حال مذاكره هستیم كه با پایان مذاكرات مراحل اجرایی آن 
نیز آغاز می شود.محمدرضا معرفت در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم و مدیران 
شهرداری قم از مجتمع تفریحی، رفاهی و گردشگری كهکشان غدیر، با اشاره به فقر شهر قم 
در زمینه مراكز تفریحی و توریستی، اظهار داشت: متأسفانه قم به لحاظ مکان تفریحی، رفاهی، 
اقامتی و توریستی دچار كمبودهایی است كه با ورود بخش خصوصی امیدواریم این كاستی ها 
مرتفع شود.قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با بیان اینکه بوستان غدیر از كانون های 

تفریحی و گردشگری شهر قم است، ابراز كرد: طراحی شهربازی بزرگ قم ...

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

زیرساخت های قم نسبت به سایر 
کلان شهرها دو دهه عقب است

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری مطرح كرد

شروع عملیات عمرانی 
شهربازی بزرگ قم تا دو ماه آینده

امید  فراكسیون  كرد:  مطرح  مجلس  امید  فراكسیون   عضو 
نماینده جریان اصلاحات در قوه مقننه است و این احساس بی نیازی 
و بی توجهی كابینه و رئیس جمهور نسبت به اصلاح طلبان مشهود 
است. بنابراین مسیر برای ریاست فراكسیون امید برای مدیریت 
نمایندگان اصلاح طلب در مجلس در خصوص حمایت از روحانی به 
شدت دشوار شده است. جلال میرزایی در خصوص موضوع طرح 

سوال از رئیس جمهور كه اخیرا برخی از نمایندگان...

وزیر امور خارجه گفت: امریکا اتاق جنگ اقتصادی - روانی برای 
ما سامان دیده، مهم این است كه جناح های داخلی در این اتاق 
بازی نکنند.محمدجواد ظریف  صبح دیروزدر برنامه حالا خورشید 
شبکه سوم سیما با تبیین مهم ترین مسائل سیاست خارجی گفت : 
ایران كشوری بود كه همه چیزش در اختیار امریکایی ها قرار داشت 
آنها یک بار آمدند به علت اینکه مرحوم دكتر مصدق با سلطه طلبی 

انگلیس بر كشورمان مقابله می كرد ...

میرزایی عضو فراكسیون امید:

استیضاح ها، پیام اعتراضی نمایندگان 
نسبت به تغییر نوبخت است

محمدجواد ظریف:

جناح های داخلی در اتاق جنگ 
آمریکا بازی نکنند 
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اتفاق حوزه علمیه 
جرم مشهود علیه 

روحانی است

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

8

ولادت امام هادی )ع( را تبریک می گوئیم

عکس: محمد بابایی
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سؤال از رییس جمهور 
و یک نباید مهم

دفاع از حق نمایندگان مبنی بر پرسش گری به معنای 
تجویز به کاربردن نامنظم و سوءاستفاده از آن نیست. 
رئیس جمهور و وزرا باید فرصت و آرامش کافی برای 

تمشیت امور کشور را داشته باشند. اخیرا تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در چهارچوب اصل ۸۸ قانون اساسی سوالی را از رئیس جمهور مطرح کردند. صرف 
نظر از اینکه پیشینه طرح این سوال چیست و آیا انکار پس از اقرار یا انصراف از انصراف 
در اینجا قابل استناد است یا نه، به گمانم رئیس جمهور و وزرا می باید از ظرفیت های 
تعامل با مجلس استفاده بیشتری بنمایند.اصل هشتادوهشتم قانون اساسی یکی از 
این ظرفیت ها را پیش بینی کرده است. مطابق این اصل "در هر مورد که حداقل یك 
چهارم کل نمایندگان مجلس شورای اسلامی از رییس جمهور و یا هر یك از نمایندگان 
از و زیر مسؤو ل، درباره یکی از و ظایف آنان سؤال کنند، رییس جمهور یا و زیر موظف 
است در مجلس حاضر شود و به سؤال جواب دهد و این جواب نباید در مورد رییس 
جمهور بیش از یك ماه و در مورد و زیر بیش از ده رو ز به تا خیر افتد مگر با عذرموجه به 
تشخیص مجلس شورای اسلامی".تعادل قدرت و شفاف سازی مناسبات قوا از طریق 
سازوکارهای نظارتی مانند سوال از مقامات مجریه امکان پذیر می شود. از این رو، 
رئیس جمهور و همکاران او نباید از حضور قاعده مند در پارلمان نگرانی داشته باشند.

حضور در مجلس فرصتی است برای بیان بسیاری از واقعیت ها و استمداد از عقل 
جمعی نمایندگان برای حل پاره ای از معضلات موجود. پس، بهتر است قطع نظر از 
اینکه نمایندگان سوال کننده امضای خود را پس گرفته اند یا نه، خود رییس جمهور 
دلسوز و دردآگاه پیش گام شده و هر سه ماه یک بار با حضور در مجلس به گفتگو با 
نمایندگان ملت بپردازد. سال ها پیش طرح اصلاح قانون آیین نامه داخلی مجلس را 
مطرح کردیم و پیشنهاد تعیین سازوکار منطقی تر برای حضور منظم و دوره ای هیات 
دولت در مجلس را مورد توجه قرار دادیم. اخیرا مجلس محترم به جای پیش بینی 
جلسات منظم پرسش و پاسخ بین هیات دولت و مجلس طرحی را به تصویب رساند 
که طی آن رئیس جمهور و وزرا مکلف به ارائه گزارش سالانه به مجلس می شوند. 
شاید چنین طرحی با مفاد اصول ۸۸ و ۸۹ قانون اساسی مغایر باشد، اما پیش بینی 
جلسات فصلی پرسش و پاسخ بین دولتیان و مجلسیان می تواند فواید بسیار داشته 
باشد.البته دفاع از حق نمایندگان مبنی بر پرسش گری به معنای تجویز به کاربردن 
نامنظم و سوء استفاده از آن نیست. رئیس جمهور و وزرا باید فرصت و آرامش کافی 
برای تمشیت امور کشور را داشته باشند و حق سوال نباید به ابزاری برای باج خواهی 
و ناکارآمدسازی وزرا یا رئیس جمهورتبدیل شود.اگر در 40 سال گذشته به ماهیت 
قدرت که امری سیال و توسعه طلب است ایمان می آوردیم و مسوولیت پذیری و 
پاسخگویی را تکلیفی برای همه زمامداران می دانستیم، بی شک ایران عزیز روزهای 

بهتری در پیش داشت.
* استاد دانشگاه و وكیل پایه یک دادگستری

چه كسی می تواند سفیر ایران 
در مقابله با تحریم ها باشد؟ 

آنچه این روزها بیش از همه از سوی مسئولین نظام 
شنیده می شود اذعان به وجود یک جنگ روانی از سوی 
آمریکا و همپیمانان او است تا با استفاده از گستردگی 

رسانه هایی که در اختیار دارند، بتوانند به هر طریقی که شده است ایران را در جنگ 
اقتصادی به زانو در آورند.آنها با کمک رسانه هایی همچون بی بی سی تلاش دارند از 
یک سو جو روانی منفی را بر اثر تحریم ها تشدید کنند و لذا هر روز در گزارش های 
رسانه ای خود به بزرگنمایی مسائل و مشکلات اقتصادی می پردازند و از سوی دیگر 
ادای طرفداران صلح و مذاکره را بازی می کنند و خود را آماده مذاکرات معرفی می 
کنند تا هم چهره کریه پیمان شکنی آنها کمتر به چشم آید و هم فشار مضاعفی را 
متوجه ایران کنند و ایران را به عنوان کشور مخالف مذاکره معرفی کنند.در این میان 
ایران و رسانه ها و مسئولین آن چه اقدام متقابلی می توانند انجام دهند؟ چگونه می 
توانند با استفاده از رسانه به مقابله با این جنگ روانی بروند؟ متأسفانه اکثریت رسانه 
های اصلی در اختیار آنها است و لذا مثلا با یک مصاحبه، پمپئو وزیر خارجه آمریکا 
می تواند انواع و اقسام  اتهامات را متوجه ایران کند و رسانه ها نیز آن را با گستردگی 
فراوان منتشر نمایند و بدین ترتیب جو روانی خود را تشدید نمایند.یک راه حل که از 
سوی آقای ظریف وزیر خارجه کشورمان هم پیگیری می شود و تا حدی هم موفق 
بوده است، استفاده از رسانه های کوچک و فضای مجازی همچون توئیتر، فیس بوک 
و... است که از یک سو آزادی عمل زیادی را برای مخاطبان خود فراهم می کند تا از 
سیطره رسانه های بزرگ رهایی یابند و از سوی دیگر امکان تولید محتوا را به مخاطب 
می دهد تا بتواند پیامهایی مخالف آنچه رسانه های بزرگ و رسمی در پی القای آن 
هستند، ارائه کند. از همین رو جناب آقای دکتر ظریف با استفاده از رسانه ای همچون 
توئیتر توانسته تا حدودی به مقابله با این جنگ روانی دشمن رود.در این میان اما راه 
حل دیگری نیز می تواند راهگشا باشد و آن استفاده از رسانه های خود آنان جهت 
مقابله با القائات منفی آنان است. اما چگونه؟ این راه حل در طول پیروزی انقلاب 
اسلامی توسط امام خمینی با هوشمندی خاصی به کار برده شد. ایشان در طول 
سه ماهی که در پاریس بودند با انجام صدها مصاحبه توانستند از همان رسانه ها پیام 
انقلاب اسلامی را به سراسر جهان برسانند و تبلیغات منفی دستگاه شاه را خنثی کنند. 
یعنی خود این رسانه ها که دشمنی بعضی از آنها با انقلاب پوشیده نبوده و نیست، 
تبدیل به مبلغ و پیام رسانی برای انقلاب اسلامی شدند.یکی از ویژگی هایی که توانست 
چنین فرآیندی را در طول انقلاب اسلامی میسر و هموار کند، وجود خود شخصیت 
امام خمینی است. اگر فرآیند ارتباطی را دارای سه عنصر پیام رسان، مجرای انتقال 
پیام - یعنی رسانه- ودر نهایت مخاطب بدانیم، هر کدام از عناصر در شرایط خاصی می 
توانند تأثیرگذاری خود را روز افزون کنند. از جمله این موارد اعتبار و به تعبیر دیگر 
محبوبیت منبع پیام رسان است که موجب می شود پیام او بهتر و بیشتر شنیده شود. 
امام خمینی در طول آن سه ماه هم به دلیل چهره معنوی که داشت و هم به دلیل 
اعتباری که به لحاظ رهبری انقلاب پیدا کرده بود، به منبعی جذاب برای رسانه ها 
تبدیل شده بود و لذا پیام او هر روز بیش از پیش شنیده شد تا سرانجام توانست  فضای 
روانی مثبتی را به نفع انقلاب رقم زند و بر جو منفی تبلیغات حکومت شاه غلبه کند.

آیا در کارزار رسانه ای اخیری که آمریکا علیه ایران به راه انداخته است، می توان 
از چنین راه حلهایی استفاده کرد؟ جواب آن مثبت است، بدین شرط که بتوان منبع 
و پیام رسان معتبری یافت که رسانه ها ناخواسته پیام و صدای او را منتشر کنند تا از 

این طریق پیام او بر پیامهای تهدیدآمیز  و جنگ روانی و رسانه ای دشمن غلبه یابد.
بی شک سید محمد خاتمی رئیس جمهور پیشین ایران به عنوان یک شخصیت 
جهانی منادی صلح و گفت وگو می تواند به منبعی معتبر و محبوب برای رسانه ها 
تبدیل شود تا از همان رسانه هایی که به طور مرتب پیام های منفی مقامات آمریکا 
را منعکس می کند، پیام هایی  علیه خود آنان منتشر شود.اگر چه در میانه نگاه های 
تنگ و کینه ورزانه که  انتشار تصویر او را ممنوع کرده است، دادن چنین پیشنهادی 
شاید مضحک به نظر آید، اما چنانچه اهمیت مقابله یکپارچه ملت با دشمنی آمریکا که 
این بار نه تنها نظام جمهوری اسلامی، بلکه به تعبیر وزیر خارجه محترم نابودی ایران را 
هدف قرار داده است، درک شود، آن گاه استفاده از چنین شخصیتی به عنوان نماینده 
نظام جمهوری اسلامی جهت مذاکره با رؤسای کشورهای شرق و غرب جهت مقابله 
با تحریم های آمریکا، موجبات غلبه رسانه ای بر جنگ روانی آمریکا را فراهم می کند، 
چراکه بی شک پیام و گفتار او به عنوان منبعی معتبر در سطح رسانه های جهانی 
شناخته می شود و از همین رو  به سبب بازنشر آن در این رسانه ها، گفتمان تحریمی 
آمریکا را دچار شکستی هژمونیک می کند و در نتیجه تحریم ها اعتبار و ارزش خود را 
در سطح جهانی از دست خواهد داد.بهتر است مسئولین امر به جای دست روی دست 
گذاشتن  و مشاهده اقدامات روزانه جنگ روانی دشمن که موجبات فشار بیش از پیش 
او را فراهم کرده است، تا دیر نشده اقدامی بکنند. دست زدن به چنین اقدامات ابتکاری، 

جرأت و جسارتی می خواهد که امیدواریم در مسئولین فعلی یافت شود.
* عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی

مشاور رئیس جمهور:

مسائل بحرانی روی میز مانده است 
مشاور رئیس جمهوری گفت: نظام تصمیم گیر به دلیل مجموعه ای از شرایط، آماده 
تصمیم گیری در خصوص مسائل بحرانی نبوده و مسائل بحرانی همچنان روی میز 

مانده است.
اکبر ترکان مشاور رییس جمهوری در همایش عبور از بحران و رسیدن به توسعه 
از دیدگاه آیت الله هاشمی رفسنجانی با اشاره به چالش های موجود در کشور اظهار 
کرد: صندوق های بازنشستگی و بانک ها دو چالش امروز کشور هستند و حقوق میلیون 
ها بازنشسته بنا به شرایطی به بودجه عمومی دولت متصل است در حالی که باید 
از سوی صندوق های خودگردان تامین می شد.وی تاکید کرد: نظام تصمیم گیر به 
دلیل مجموعه ای از شرایط محیطی و درونی آماده تصمیم گیری در خصوص مسائل 
بحرانی نبوده و مسائل بحرانی همچنان روی میز مانده است.وی ادامه داد: عدم تعادل 
در بازارهای ارزی، پولی، اشتغالی و کالا جزء چالش های اساسی امروز کشور است و 

متاسفانه ظرف چندماه بازار ارز کشور نزدیک به 3 الی 4 برابر جهش داشته است.

وزیر كشور: 

باید مطالبه گر ارزش های 
انقلاب و حق مردم باشیم 

وزیر کشور با بیان اینکه امنیت داخلی کشور به عنوان مبدأ و پایه همه فعالیت ها بر 
عهده ما است، گفت: ما باید مطالبه گر ارزش های انقلاب و حق مردم باشیم نه حقوق 

خود. ما باید از خودمان مطالبه کنیم و مطالبات مردم را محقق سازیم. 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در دیدار کارکنان وزارت کشور ضمن تبریک 
اعیاد قربان و غدیر افزود: از خداوند متعال می خواهیم که کمک کند تا بتوانیم راه 
تقرّب و وصال را طی کنیم.وی ادامه داد: عید قربان عید مهم و الهام بخشی است، 
اینکه انسان در وجود خود این قدرت را داشته باشد که بتواند خدا را درک کند و به آن 
نزدیک شود و همه صفات الهی را در جان و روح خود تجلی بخشد و خداگونه شود. 
خلقت انسان، لطف و محبت خدا به او است. ما در عید قربان، قربانی می کنیم که به 
قرب برسیم و تقرب بجوییم و فاصله ها را کم کنیم.رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: 
انسان به عنوان موجودی کمال گرا به دنبال نزدیکی به خداوند است. ما همیشه در 
حرکت برای وصال در مسیر خدا هستیم و این تنها به زمان مرگ محدود نمی شود 
و رفتار و گفتار و هر آنچه از ما سر می زند در این مسیر است. البته از یک منظر، ما 
از خودمان شروع می کنیم و به خودمان بازمی گردیم. در نتیجه اگر بتوانیم شناخت 
درستی از خودمان داشته باشیم می توانیم به خدا برسیم.وی یادآور شد: خداوند برای 
گذشتن از این فاصله ها، الگوها و نشانه هایی قرار داده است این الگوها؛ پیامبر اکرم، 
قرآن کریم و ائمه اطهار هستند. راهنما، قرآن و الگوی مسیر هم پیامبر اسلام است و 
پس از پیامبر، اوصیاءِ پیامبر و برترین پیروی کنندگان از پیامبر که از نظر ما شیعیان 
ائمه اطهار علیهم السلام هستند. و البته مسیر تقرب و قرب را نمی توانیم بدون الگو 
و راهنما طی کنیم، به همین دلیل غدیر نه تنها برای ما بلکه برای تمام مردم جهان 

روشنی بخش مسیر تقرب به خدا است.
* بدون عبرت گیری از گذشته نمی توانیم مسیر آینده را ترسیم كنیم

وزیر کشور در این مراسم، همچنین ضمن تبریک هفته دولت و روز کارمند تاکید 
کرد: این مناسبت ها، بمعنای توقف در گذشته نیست چرا که تجربه جوامع هر لحظه 
در حال گذر است. گذشته یعنی مرور خاطرات و اتفاقات. بدون مرور گذشته نمی 
توانیم مسیر آینده را طی کنیم. بدون انباشت تجربه گذشته و عبرت گیری از آن نمی 
توان آینده را ترسیم کرد. رحمانی فضلی اضافه کرد: هیچ مخلوقی جز انسان، نه به 
گذشته توجه دارد و نه به آینده و فقط انسان است که با تفکر و توجه به گذشته رجوع 
می کند. البته نه اینکه به گذشته برگردد بلکه آن را مرور می کند چراکه دنیا مدام در 
حال نو شدن و تازه شدن است. انسان به عنوان یک مخلوقِ برگزیده، براساس مرور 

گذشته و تجربیات، آینده را می سازد.
* باید در رفع ضعف ها و كاستی های موجود بکوشیم

وی تاکید کرد: اگر دغدغه انقلاب و مردم را داریم باید هر روزمان روز دولت باشد. 
توطئه دشمن علیه مردم ایران حاکی از حقانیت مسیر انقلاب و ادامه راه درست 
انقلاب است؛ همان مسیری که امام راحل برای ما ترسیم کرده است. گرچه در این راه 

مشکلات، ضعف ها و کاستی هایی نیز وجود دارد و باید در رفع آنها بکوشیم.
* مقاومت در برابر دشمنان انفعال نیست

رحمانی فضلی افزود: مقاومت در برابر فشار دشمنان به معنای انفعال نیست بلکه 
در این راه باید ابتکار، خلاقیت و پیش برندگی داشته باشیم.

وزیر کشور با بیان اینکه امنیت داخلی کشور به عنوان مبدأ و پایه همه فعالیت ها بر 
عهده ما است، گفت: ما باید مطالبه گر ارزش های انقلاب و حق مردم باشیم نه حقوق 

خود. ما باید از خودمان مطالبه کنیم و مطالبات مردم را محقق سازیم.
وی همچنین با گرامی داشتن یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر خاطرنشان کرد: 
باید مسیر این شهیدان را زیر سایه مقام معظم رهبری و در راستای اهداف دولت ادامه 

دهیم و برای کمک به دولت عمل کنیم.

میرزایی عضو فراكسیون امید:

استیضاح ها، پیام اعتراضی نمایندگان 
نسبت به تغییر نوبخت است

 عضو فراکسیون امید مجلس مطرح کرد: فراکسیون امید نماینده جریان اصلاحات 
در قوه مقننه است و این احساس بی نیازی و بی توجهی کابینه و رئیس جمهور 
نسبت به اصلاح طلبان مشهود است. بنابراین مسیر برای ریاست فراکسیون امید برای 
مدیریت نمایندگان اصلاح طلب در مجلس در خصوص حمایت از روحانی به شدت 

دشوار شده است. 
جلال میرزایی در گفت و گو با ایلنا، در خصوص موضوع طرح سوال از رئیس جمهور 
که اخیرا برخی از نمایندگان مجلس آن را طرح و پیگیری کردند، اظهار داشت: 
فراکسیون امید همواره به دنبال نهادینه شدن فعالیت های سیاسی و پاسخگویی 
مسئولان به مردم و در نهایت توسعه سیاسی کشور بوده است.وی افزود: طرح سوال 
از رئیس جمهور فرصتی است برای روحانی که مورد حمایت اصلاح طلبان هم واقع 
شده است و هم برای اصلاح طلبان فرصتی است تا از اقدامات دولت تا به امروز 
مطلع شوند. علاوه بر این موانع و مشکلاتی که رئیس جمهور تا امروز با آنها مواجه 
بوده و فرصت ابراز آنها را نداشته می توان در روز سوال از رئیس جمهور مطرح کرد. 
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه موضع فراکسیون امید 
در طرح سوال از رئیس جمهور نوعی دلخوری از روحانی است، گفت: روحانی تا به 
امروز از فراکسیون امید کمکی نخواسته و رئیس جمهور و مدیران دولت نسبت به 
فراکسیون امید و اصلاح طلبان اظهار بی نیازی می کنند. وی خاطرنشان کرد: رویکرد 
بی توجهی و بی نیازی دولت نسبت به فراکسیون امید در موضع گیری های امیدی ها 
در آینده تاثیر گذار است.میرزایی افزود: فراکسیون امید نماینده جریان اصلاحات در 
قوه مقننه است و این احساس بی نیازی و بی توجهی کابینه و رئیس جمهور نسبت 
به اصلاح طلبان مشهود است. بنابراین مسیر ریاست فراکسیون امید برای مدیریت 
نمایندگان اصلاح طلب در مجلس در خصوص حمایت از روحانی به شدت دشوار 
شده است.نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: عارف نمی تواند به 
روحانی بگوید به اصلاح طلبان و نمایندگان اصلاح طلب کمک و توجه کن. اما بدیهی 
است جریان اصلاحات به علت حمایت از روحانی هزینه زیادی را متحمل شده است 
و این هزینه با عملکرد برخی از وزرا روز به روز افزوده می شود. وی یادآور شد: با رفتار 
برخی استاندارها و اعضای کابینه با نمایندگان اصلاح طلب و در مجموع اصلاح طلبان، 
روز به روز از انگیزه اصلاح طلبان برای حمایت از روحانی کاسته می شود و این موضوع 
در آینده مشکل آفرین خواهد بود. میرزایی با اشاره به استیضاح کرباسیان گفت: تعامل 
کرباسیان با اصلاح طلبان خوب بوده است اما برخی نمایندگان فشار اقتصادی روی 
مردم را در نظر می گیرند و رای به استیضاح می دهند.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس با تاکید براینکه عمده مسائل اقتصادی کشور بر دوش سازمان برنامه و بودجه 
است، اظهار کرد: وقتی واقع گرایانه به مشکلات کشور نگاه کنیم درمیابیم که بیشترین 
وظیفه در خصوص تخصیص منابع و مسائل اقتصادی مربوط به سازمان برنامه و بودجه 
است و وزارت اقتصاد در این بین امکاناتی ندارد. بنابراین گله مندی ها درخصوص نحوه 
تخصیص منابع در کشور است اما چون نمایندگان نمی توانند نوبخت را استیضاح 
کنند تاوان آن را وزارت اقتصاد می دهد. وی گفت: نمایندگان با بعضی استیضاح ها 
به نوعی پیام اعتراضی خود را نسبت به تغییر درست در کابینه از جمله نوبخت به 
روحانی می رسانند. میرزایی یادآور شد: با توجه به فشاری که مطبوعات و افکارعمومی 
برای تغییر کابینه وارد کردند، رئیس بانک مرکزی تغییر کرد اما وقتی افکار عمومی 
جهت پیکان را به سمت تغییر نوبخت برد با تهدیدهایی مواجه شد و درواقع بلاتکلیفی 
روحانی را در این خصوص مشاهده کردیم که همین موضوع موجب تزریق یاس و 

ناامیدی دوباره به جامعه شد.

علی مطهری: 

اگر برگه سوال از رئیس جمهور را می آوردند 
شاید امضا می كردم 

 نائیب رئیس مجلس شورای اسلامی درباره انتقاد از نمایندگان تهران که چرا سوال 
از رئیس جمهور را امضا نکردند، گفت: اگر برگه می آوردند شاید امضا می کردم. 

از  انتقاد برخی  از رئیس جمهور و  علی مطهری در گفت وگویی  درباره سوال 
نمایندگان تهران مبنی بر این که چرا  سوال از رئیس جمهور را امضا نکرده اند،  گفت: 
اتفاقا اولین کسی که در مجلس دهم سوال از رئیس جمهور را مطرح کرد، من بودم 

و شروع کردم .
نائیب رئیس دوم مجلس شورای اسلامی ادامه داد: از رئیس  جمهور درباره موسسات 
مالی و اعتباری سوال کردم، آقای وقفچی قضیه را دنبال کردند اما آن سوال از حد 

نصاب افتاد.
وی ادامه داد: بعدها دوباره برای سوال از رئیس جمهور امضا جمع شد که مانند دفعه 

قبل از حد نصاب افتاد. بار سوم هم سوال مطرح کردند ما امضا نکردیم.
مطهری در پاسخ به سوالی مبنی بر این که چرا این بار سوال از سوی نمایندگان 
تهران امضا نشد،  بیان کرد: این افراد خودشان دنبال سوال بودند و آن را پیگیری 
می کردند و بین خودشان امضا جمع کردند و ممکن است به مابقی نمایندگان آن را 

ارائه نکرده باشند.
وی در پاسخ به سوال دیگری که اگر نامه سوال از رئیس جمهور را برای شما 

می آوردند امضا می کردید یا خیر ، گفت: بله، شاید امضا می کردم.

اتاق  امریکا  گفت:  امور خارجه  وزیر 
جنگ اقتصادی - روانی برای ما سامان 
دیده، مهم این است که جناح های داخلی 

در این اتاق بازی نکنند.
محمدجواد ظریف  صبح دیروزدر برنامه 
حالا خورشید شبکه سوم سیما با تبیین 
مهم ترین مسائل سیاست خارجی گفت 
: ایران کشوری بود که همه چیزش در 
اختیار امریکایی ها قرار داشت آنها یک بار 
آمدند به علت اینکه مرحوم دکتر مصدق 
با سلطه طلبی انگلیس بر کشورمان مقابله 
می کرد حکومتش را سرنگون کردند و 
حدود 25 سال توانستند بر همه مقدرات 
مردم ما حاکم شوند، برای ما تصمیم بگیرند 
و سیاست هایمان را تعیین کنند.وی افزود : 
بعد هم که این جریان به هم خورد امریکایی 
ها بیکار ننشستند، کودتا کردند و با تشویق 
صدام او را به جنگ با ما واداشتند اینها 
واقعیاتی نیست که برای دیگران نیز وجود 
داشته باشد.ظریف در پاسخ به این پرسش 
که در سال های اخیر نگاه ما عمدتا به خارج 
بوده است و ظرفیت های داخلی را تا حدی 
دست کم گرفته ایم اظهار داشت: واقعیت 
این است که اگر به تحولات داخلی در 40 
سال گذشته و حتی در این پنج، شش سال 
اخیر نگاه کنیم در حوزه های مختلف اعم از 
صنعت، پتروشیمی، نفت و دیگر حوزه های 
خودکفایی مانند حوزه کشاورزی اقدامات 

بسیار مهمی انجام داده ایم. 
دنیای  در  حال  این  با   : افزود  وی 
کنونی هر قدر اقدام کنیم کافی نیست 
زیرا سرعت تحولات بین الملل بسیار زیاد 
است و باید در شرایط خاصی کار کنیم 

که محدودیت هایی برای ما وجود دارد .
 : کرد  تصریح  خارجه  امور  وزیر 
موضوعی که باید بررسی شود این است 
که چرا این وضع پیش نیامد البته در 
زمان جنگ این وضع پیش آمد و مردم 
ما همان مردمند هر وقت احساس کنند 
که با خطری مواجهند به صحنه می آیند . 
جنگ  اتاق  امریکا   : افزود  ظریف 
اقتصادی و روانی برای ما سامان دیده و 
مهم است که به این واقعیت توجه داشته 
باشیم که در این اتاق جنگ بازی نکنیم 
جناح های داخلی در این اتاق جنگ بازی 
نکنند و مردم نیز به این واقعیت توجه 
داشته باشند .وی تصریح کرد : البته نمی 

شود این توقع را داشت که در شرایطی 
که مردم با فساد مواجهند و می بینند که 
فساد وجود دارد از آن ایثاری که در دوران 

جنگ از مردم دیدیم، ببینیم .
رئیس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد 
: بر این اساس ما هم باید بازگشت به 
خویشتن خویش داشته باشیم و ببینیم 
چه اقداماتی را انجام دادیم که سبب شد 

از این میزان ایثارگری مردم کاسته شود.
ظریف افزود : معتقدم این مردم در 
همه بزنگاه ها به رغم همه مشکلات به 
میدان آمده اند و زمانی که احساس کنند 
که تمامیت ارضی کشور و حاکمیتشان در 
خطر قرار گرفته است به میدان آمده اند .

وی اضافه کرد : البته این یک شرط 
دارد که ما خودمان هم این را درک کنیم 
و جناح های سیاسی این را بفهمند و با 

هزینه مردم با یکدیگر دعوا نکنند.

و  سیاسی  دعواهای  هزینه   *
جناحی را مردم می دهند. 

محمدجواد ظریف با اشاره به تلاش 
های دشمنان برای ایجاد جنگ روانی و 
اقتصادی در کشور افزود: امریکا و اسرائیل 
همواره با راه انداختن شوهای تبلیغاتی 
ناامیدی  ایجاد  دنبال  به  تلویزیونی  و 
بین مردم هستند. وی با تأکید بر اینکه 
وحدت  خود  رفتار  در  باید  مسئولان 
داشته باشند گفت: مسئولان بدانند هزینه 
دعواهای سیاسی و جناحی را مردم می 
دهند. ظریف با بیان اینکه در بحث برجام 
معتقدیم هر کس براساس نمره ای که 
به آن می دهد باید درباره آن بحث کند، 
افزود: مردم همواره پشتیبان ما بودند و در 

مسائل پیش آمده مقصر نیستند و زمینه 
برجام را نیز خود مردم فراهم کردند. 

به خروج  اشاره  با  امور خارجه  وزیر 
امریکا از برجام گفت: اینکه ترامپ برجام را 
کلاه بزرگی بر سر امریکا می دانست و یا 
اینکه عده ای گمان می کردند امریکا هیچ 
وقت از برجام خارج نخواهد شد همگی 
نشانه های مختلفی از مسائل پیشروی 
ماست. وی اضافه کرد: وقتی ترامپ می 
گوید 6 تریلیون دلار در منطقه هزینه 
کرده ولی به نتیجه نرسیده است و به 
نفع ایران شد را برخی می گویند یا اینکه 
برجام کلاه بزرگی بوده است را نیز اعتنا 

نمی کنند.

* پشتوانه حضور مردم می تواند 
ترامپ را ناامید كند 

وزیر امور خارجه گفت: پشتوانه حضور 
مردم بود که اوباما را از تحریم ناامید کرد 
و همین پشتوانه است که می تواند ترامپ 
را هم نا امیدکند. آقای ظریف در ادامه 
خورشید  حالا  برنامه  در  خود  سخنان 
افزود: همیشه در سر کلاس دانشگاه می 
گفتم که راحت ترین کار این است که 
همه مشکلات را به گردن استکبار جهانی 
بیندازیم و خود را راحت کنیم این یکی از 
عوامل مشکلات ماست و نباید از آن فارغ 
شویم اما بودند افرادی که در داخل امید به 
آینده را نابود و دستاوردها را فراموش می 
کنند .وی گفت: در این رابطه مثالی میزنم 
اوباما جمله معروفی گفت، او تاکید کرد که 
اگر می توانستم حتی اجازه نمی دادم یک 
پیچ و مهره از برنامه هسته ای ایران باقی 
بماند. این جمله تیتر رسانه های خبری و 

رسانه ملی شد اما او در ادامه جمله دیگری 
هم گفت )اما نمی توانم ( ما می توانستیم 
جمله اول را تیتر کنیم یا می توانستیم 

جمله دوم را در رسانه برجسته نماییم. 
وزیر امور خارجه افزود : حال سوال 
این است که چرا جمله اول برجسته شد 
و جمله دوم تیتر رسانه ها نشد این است 
که می توانیم در مردم امید یا ناامیدی 

تزریق کنیم.
وی اضافه کرد : یک برنامه حساب 
شده ای بود برای اینکه مردم را ناامیدکنند 
تاکید می  هر چه مقام معظم رهبری 
کردند که ما در کشور امکاناتی داریم که 
می توانیم با تکیه بر آن امکانات که نامش 
دائماً  برویم  بود پیش  مقاومتی  اقتصاد 
تلاش می کردند بگویند که خارجی ها 
فشار می آورند امروز هم آمریکاییها این 
کار را انجام می دهند و دائماً در حال 

تحریم هستند.

منافع جدی  * كنوانسیون خزر 
برای ایران دارد 

کنوانسیون  امور خارجه گفت:  وزیر 
مهم  بسیار  خزر  دریای  حقوقی  رژیم 
ایران  اسلامی  جمهوری  برای  و  است 
محمدجواد  دارد.  دربر  جدی  منافع 
ظریف در ادامه سخنان خود در برنامه 
به  اشاره  با  تلویزیونی »حالا خورشید« 
مطالب گوناگون منتشر شده درباره این 
کنوانسیون در داخل و خارج از کشور به 
ویژه از سوی بقایای رژیم پهلوی افزود: 
متأسفانه درباره این کنوانسیون سوء تفاهم 
ها و تبلیغات منفی مطرح می شود که 
عمدتاً از سوی کسانی است که در دوره 
حکومت خودشان، ایران حق نداشت از 
محدوده خط موهوم و دروغین 11 درصد 

آن طرف تر برود. 
وی گفت: برخی هم که این کنوانسیون 
را خیانت می دانند و می گویند فروختید، 
ایجاد  برای  فضاسازی  نتیجه همان  در 
یأس و ناامیدی در افکار عمومی است. 
وزیر امور خارجه با رد ادعای سهم حدود 
دریای خزر  از  ایران  برای  12 درصدی 
تاکید کرد: هنوز سهم جمهوری اسلامی 
ایران از بستر و زیر بستر دریای خزر در 
کنوانسیون رژیم حقوقی این دریا تعیین 

نشده است.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: شرایط امروز کشور پیچیده 
و حساس و دغدغه بسیاری از دوستداران انقلاب و نظام است و در این وضعیت، 
همه به دنبال راه حل برای عبور از این شرایط که به اعتقاد بنده یک آزمون الهی 

است، هستند. 
سردارسرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری در نشست سالانه اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه های سراسر کشور که در دانشکده ادبیات و علوم 
انسانی رازی استان کرمانشاه برگزار شد، شرایط کنونی کشور را یک آزمون الهی توصیف 

کرد.
وی با اشاره به مهجوریت و غربت مدیریت انقلابی و جهادی در کشور، گفت: با وجود 

توطئه های دشمن، ملت ایران پای آرمان های انقلاب و نظام ایستاده است. 
سرلشکر جعفری با تاکید بر پای کار بودن مردم بر اصول و آرمان های انقلاب اسلامی، 
گفت: هر چند ممکن است افرادی توانایی ادامه راه را نداشته باشند، اما به رغم توطئه های 
دشمن، قاطبه مردم به راه امام راحل )ره( که معرف اسلام حقیقی است، ایمان داشته، 
پای کار انقلاب و نظام ایستاده، به این راه و مسیر نورانی ایمان راسخ دارند و آن را طی 

چهل سال گذشته بارها به اثبات رسانده اند.

وی افزود: همانند دوران باشکوه دفاع مقدس که ملت ایران توانست مقابل دنیا 
ایستادگی کند، امروز نیز این ملت با شور و بصیرت انقلابی برای پیشبرد انقلاب و دفع 

توطئه های دشمنان در صحنه هستند.
فرمانده کل سپاه با اشاره به برنامه ها و تهدیدات دشمن علیه انقلاب اسلامی و ملت 
ایران، افزود: دشمنان تلاش می کنند با ایجاد جو ناامیدی در میان مردم، انقلاب را به 
حاشیه بکشند؛ چراکه بر اساس تجربه گذشته باور دارند که با جنگ و حمله نظامی نمی 

توان کاری از پیش برد.
وی فتنه ۸۸ را فتنه ای بزرگ و خطرناک توصیف و خاطرنشان کرد: این فتنه و توطئه 

دشمنان با بیداری مردم و خلق حماسه ۹ دی خاموش شد.
سرلشکر جعفری شرایط پیچیده و حساس امروز را برآیند چندین مؤلفه عمده و 
اساسی دانست و اضافه کرد: دشمنی دشمنان خارجی که همواره در تلاش برای توقف 
پیشرفت انقلاب اسلامی هستند، شیطنت برخی مخالفان داخلی که نشأت گرفته از 
تفاوت نگاه آنها با دیدگاه انقلابی و مبتنی بر اسلام ناب محمدی )ص( است و نیز غربت 
و مهجوریت مدیریت انقلابی و جهادی در کشور، از مهمترین مولفه هایی است که از آنها 

می توان به عنوان تهدید و نقاط ضعف نام برد.

محمدجواد ظریف:

جناح های داخلی در اتاق جنگ آمریکا بازی نکنند 

فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی: 

همه به دنبال راه حل برای عبور از شرایط پیچیده كشور هستند 

اخبــار سرمقاله

خبــر

یادداشت

 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: جرم بودن 
اتفاقی که در حوزه علمیه قم علیه رئیس جمهوری رخ 
داد، بر کسی پوشیده نیست و به عنوان یک کارشناس 
حقوقی آن را از جنس جرم مشهود می دانم و مقامات 

قضایی هم باید پیگیری کنند چون روشن است. 
دکتر لعیا جنیدی دیروز در نشست خبری با حضور 
خبرنگاران اظهارداشت : با این سابقه ای که برای منشور 
ایجاد شده،  اداری  حقوق شهروندی در دیوان عدالت 
جامعه حقوقی نیز باید محکم بایستد و بگوید که این 
منشور مبتنی بر قانون است. بنابراین خود ادبیات حقوقی 
بزرگترین پشتوانه  ایجاد می شود،  این مساله  که در 

اجتماعی برای این منشور است. 
وی همچنین به خبرنگاران خبر داد که به دلیل 
متزلزل شدن احساس امنیت عمومی و جلوگیری از 
مایوس شدن مردم و محرز بودن جرم مشهود از هتاکان 

به رئیس جمهور شکایت خواهیم کرد.
وی در پاسخ به سوالی درباره حواشی تجمع حوزه 
علمیه قم نیز اظهار کرد: شخص رییس جمهور در بسیاری 
از مسائل دیدگاه انعطاف پذیر دارند و انتقاداتی که توسط 
رسانه ها، جراید و اشخاص در مطبوعات، جلسات یا فضای 
مجازی مطرح می شود حتی اگر از نوع انتقاد سخت باشد 

نوعا انتقاد می بینند؛ زیرا معتقدند رسانه ها به عنوان رکن 
چهارم دموکراسی باید آزاد باشند.

وی ادامه داد: اما گاهی برخی اقدامات جرم است و تنها 
جنبه شخصی ندارد بلکه مضر به اعتماد و امید عمومی 
است؛ بنابراین از جایی که جرم عمومی می شود و وجدان 
اجتماعی، احساس امنیت و اعتماد را متزلزل و امید جامعه 
را تضعیف می کند، نقطه ای است که به منفعت عمومی 
لطمه می زند.معاون حقوقی رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: امید اجتماعی اراده ایجاد می کند و در جایی که 
احساس شود به فرد منتخب ملت توهین شده است، زیان 

عمومی بسیار گسترده ای به همراه دارد.
معاون رئیس جمهور در مورد اتفاق اخیر ، تصریح 
کرد: جرم بودن این اتفاق برای کسی پوشیده نیست 
و به عنوان یک کارشناس حقوقی آن را از جنس جرم 
مشهود می دانم و مقامات قضائی هم باید پیگیری کنند 

چون روشن است.
وی اظهارداشت: مقدمات شکایت در این مورد فراهم 
اطلاعاتی  و  امنیتی  مراجع  از  استعلامی  است،  شده 
هم کرده ایم و باید با رییس جمهوری مشورت کنم که 
استعلام  منتظر  یا  کنیم  شکایت  موجود  اطلاعات  با 
دستگاه های اطلاعاتی امنیتی بمانیم یا تصمیم دیگری 

اتخاذ شود.
وی اظهار کرد: این هفته هفته ای است که باید در 
بخش خودم ،عملکرد مجموعه ام را توضیح دهم. به این 
نکته توجه کنید که عملکرد ما در چهارچوب وظایف 
خودمان است؛ توجه داریم وقتی به موضوعی ورود پیدا 
می کنیم خارج از حدود صلاحیت ما نباشد، گاهی هم 
رئیس جمهور موضوعی را ابلاغ می کنند. گاهی مخاطب 
سوالاتی واقع می شویم که در حدود صلاحیت ما نیست 
و مرجع دیگری دارد. ماحسب شرح وظایف تعدادی 
معاونت داریم. رسیدگی به همه لوایحی که ارسال می شود 
از جمله وظایف ماست. باید با کار کارشناسی در مورد 
اوایح اعلام نظر کنیم. همه طرحهای مجلس، مصوبات 

هیئت وزیران را نیز باید ارزیابی و بررسی کنیم.
معاون حقوقی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رئیس 
لحاظ  از  دولت  توانایی  گفت  پیش  ماه  مجلس چند 
حقوقی افزایش پیداکرده است و عدم تطبیق قانون ولوایح 
کاهش یافته است. بررسی توافقات بین المللی یکی دیگر 
از امور ماست که همه جانبه موضوعات مربوط به آن را 
بررسی می کنیم. در معاهده پالرمو بحث هایی شد که 
من توضیحاتی درباره آن دادم و بعدا مجلس توضیح داد 

اشتباه جنبه شکلی وتایپی داشت و حل شد.

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

اتفاق حوزه علمیه جرم مشهود علیه روحانی است

ما  اینکه  بیان  با  خزر  دریای  دبیرخانه  رئیس 
قائل به سهم 50 درصدی در دریای خزر نیستیم، 
گفت: کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر براساس 
خردجمعی بود که راهبردی ارائه کرد و براساس این 

خرد جمعی مذاکرات پیش رفت. 
مجید صابر در نشست واکاوی کنوانسیون رژیم 
این کنوانسیون محصول  افزود:  حقوقی دریای خزر 
مشترک 5 کشور ساحلی در طول بیش از 20 سال 
است و بر روی پیش نویس آن سال ها مذاکره شده 
است که بخش هایی نهایی شد و در سه چهار موضوع 

همچون تحدید حدود بستر و زیر بستر باقی ماند.
وی اضافه کرد: این کنوانسیون 14 موضوع بسیار 
مهم داشت که همه این موضوعات به تحدید حدود 
موکول شده بود و اگر همه چیز را به این یک مساله 
موکول می کردیم معلوم نبود نتیجه آن کی مشخص 
می شد.سفیر ایران در قزاقستان ادامه داد: سه سال قبل 
مذاکره کنندگان به این نتیجه رسیدند که دستاوردهایی 
که به دست آمده است را امضا کنند و مسائلی که معلوم 
نیست کی تمام شود را برای آینده بگذارند.وی اظهار 
داشت: ما به بحث 50 درصدی که گفته می شود اعتقاد 
نداریم درعین حال اعتقاد داریم تا زمانی که به سهم 
20 درصد دست نیابیم سندی را امضا نخواهیم کرد.به 
گفته وی دو موضوع اساسی در این کنوانسیون به آینده 

موکول شده است و با امضای این کنوانسیون هم اقتصاد 
کشور شکوفا می شود و هم روابط کشورهای ساحلی 
نظم می یابد و علاوه بر اینها دریا هم همانند سواحل 
جنوب کانون تنش نمی شود.صابر ادامه داد: بنابراین، 
این کنوانسیون با مجموعه ای از داشته ها و نداشته ها 
امضا شد و در آن موضوع خط مبدا و تحدید حدود بستر 
و زیر بستر به آینده موکول شد.رئیس دبیرخانه دریای 
خزر با بیان اینکه 15 مایل دریای سرزمینی پیش 
بینی شده است اظهار داشت: علاوه بر این 10 مایل 
هم منطقه انحصاری ماهیگیری است و بعد از آن پهنه 
مشترک خواهد بود.وی با بیان اینکه در بستر و زیربستر 
کشورها حاکمیت نخواهند داشت اظهار داشت: ما در 
پهنه های آبی دارای 4 مفهوم منطقه حاکمیت، حقوق 

حاکمه، صلاحیت بستر و زیربستر داریم.
صابر عنوان کرد: از نظر حاکمیتی تقسیمی صورت 
دریای  مایل  در 15  تنها  کشورها  و  گرفت  نخواهد 
سرزمینی حاکمیت دارند ضمن اینکه این 15 مایل هم 

بعد از مشخص شدن خط مبدا تعیین خواهد شد.
این دیپلمات کشورمان اظهار داشت: در معاهدات 
1۹21 و 1۹40 هیچ صحبتی از درصد نشده است و 
حتی واژه مشاع هم در هیچ جای این موافقتنامه ها 
بکار نرفته است.صابر گفت: ما برای اینکه مشخص کنیم 
قبل از انقلاب رویه چگونه بوده است به استثنای این 2 

معاهده و 2، 3 ضمیمه مورد دیگری نداریم و در این 
معاهدات هم هیچ درصدی ذکر نشده است.

وی افزود: دوستانی که در این زمینه تفسیرهایی می 
کنند به دو سه بند استناد می کنند که یکی از آنها فصل 
یازدهم ترکمنچای است که در آن فصل 5 گلستان را 
که از داشتن حق بحریه دریای خزر منع شده بود نقض 

می کند.
وی با بیان اینکه ما در هیچ سندی سهم 50 درصد 
نداریم تصریح کرد: بالاخره در کشور خرد جمعی بعد 
از بررسی هایی راهبردی ارائه کردند که براساس آن 

مذاکرات پیش رفت.
صابر با بیان اینکه این کنوانسیون منافع ایران را 
تامین می کند، اضافه کرد: کشورهای ساحلی، خزر را 
دریاچه تلقی کردند و در مواردی هم که از حقوق دریاها 
الگو گرفتند قرار شد هر 5 کشور آن را بپذیرند، با شرایط 
خزر تطبیق داده شود و در نهایت تغییراتی در آن اعمال 
شود از همین رو بود که ما 12 مایل دریای سرزمینی را 

به 15 مایل تبدیل کردیم
رئیس دبیرخانه دریای خزر تصریح کرد: در همه 
جای دنیا تعیین خط مبدا اقدام یکجانبه است مشروط 
بر اینکه دیگران اعتراض نکنند اما ما تعیین خط مبدا را 
5 جانبه کردیم ضمن اینکه برای محکم کاری بندی را 
قید کرده ایم که شکل ویژه سواحل ما مدنظر قرار گیرد.

رئیس دبیرخانه دریای خزر: 

قائل به سهم 50 درصدی در دریای خزر نیستیم

بشیر معتمدی *

علی اكبر گرجی *



7سیاسی دوشنبه - 5 شهریورماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4633

سـخنگوی قـوه قضاییـه گفـت: دسـتگاه قضایی بـه عنوان 
مدعـی العمـوم به اتفاق هفته گذشـته حوزه علمیـه ورود کرد و 

پرونـده ای در دادگاه ویـژه روحانیت تشـکیل شـد. 
حجت الاسـلام غلامحسین محسـنی اژه ای روز یکشنبه در 
صدوسـی امین نشسـت خبری افزود: اتفاقی در روزهای گذشته 
در قـم افتـاد و در آنجـا مطالبی گفته و شـعارهایی داده شـد که 

ایـن حرف از جانب بسـیاری از افراد محکوم شـد.
وی افـزود: دسـتگاه قضایـی به عنـوان مدعی العمـوم به این 
موضوع ورود کرد و پرونده ای در دادگاه روحانیت تشـکیل شـد.

* رسـیدگی توهیـن بـه رئیـس جمهـوری شـاكی 
خصوصـی نمـی خواهـد 

معـاون اول قـوه قضاییـه دربـاره اینکه آیا پرونـده فیضیه قم 
نیاز به شـاکی خصوصی دارد، گفت: توهین به رئیس جمهوری 
طبق قانون نیاز به شـکایت شـاکی خصوصی ندارد و تهدید هم 
جـرم اسـت؛ در این موارد تحقیقات میدانی صـورت می گیرد و 

اگر ضرورت داشـته باشـد افرادی احضار می شـوند.
وی در ایـن بـاره کـه آیـا اتهامـی متوجه سـخنران مدرسـه 
فیضیـه قم اسـت یـا نـه، توضیـح داد: درباره سـخنران مراسـم، 
طبـق مطالبـی کـه مـن از سـخنان وی دیـدم اتهامـی متوجه 
ایشـان نیسـت و عنـوان مجرمانـه ای ندیـدم. سـخنگوی قـوه 
قضاییـه در پاسـخ بـه سـوال دیگری مبنی بـر اینکه با اشـاره به 
موضوع مدرسـه فیضیه آیـا مدعی العموم به مسـاله دلایل فوت 
آیت الله هاشـمی رفسنجانی ورود کرده اسـت یا نه؟ عنوان کرد: 
پرونـده فـرد مـورد اشـاره در این مدرسـه آغاز شـده اسـت. باید 
منتظر باشـیم تا ببینیم تحقیقات به کجا می رسـد اما در مورد 

موضوعـی که گفتید تحقیقاتی نشـده اسـت.

* حکم سـلب صلاحیت قضـاوت دو قاضی اصفهانی 
تهرانی و 

اژه ای در بخش دیگری از نشسـت با بیان اینکه در دسـتگاه 
قضایـی قضـات بسـیار خـدوم و زحمتکـش داریـم، افـزود: از 
بسـیاری از آنها شـرمنده ام که با کمبود امکانـات حتی روزهای 

تعطیـل هـم پرونده هـا را رسـیدگی می کنند.
سـخنگوی قوه قضاییه خاطرنشـان کـرد: با این حـال تعداد 
معـدودی هسـتند که وسوسـه می شـوند کـه نمونـه ای از این 
قضـات، رئیـس شـعبه 105 دادگاه کیفـری 2 اصفهـان بـه نام 
محمـود سـعادت فرزنـد حسـینعلی اسـت که بـه اتهام فسـاد 
اخلاقـی به سـلب صلاحیت قضایـی و انفصـال دائـم از قضاوت 

محکـوم و ایـن رای 22 مـرداد امسـال قطعی شـد.
مجیـد شـکاری فرزنـد خسـرو رئیـس شـعبه 1024 دادگاه 
کیفـری 2 تهـران به اتهـام اخذ رشـوه در دادگاه عالی به سـلب 

صلاحیـت قضایـی و بازخریدی محکوم شـد.
وی افـزود: توصیـه ام به همـه و به ویژه قضات این اسـت که 
بـه وسوسـه های شـیطان و انسـان های شـیطان صفـت توجه 

نکنند.

* وضعیـت پرونده های حمیـد مظلومین، محمدرضا 
و قاسمی  مظلومین 

معـاون اول قـوه قضاییـه درباره پرونـده جدید ارزی و سـکه، 
گفـت: پرونـده دیگری کـه قرار مجرمیت بـرای آن صادر شـد و 
بـه احتمـال زیاد جلسـه هفته آینده تشـکیل می شـود، پرونده 

حمیـد مظلومیـن فرزند حبیب الله اسـت.
به گفته اژه ای، وی کسـی اسـت که در سـال ۹1 دسـتگیر 
و همـان موقع به اتهام افسـاد فـی الارض برای او کیفرخواسـت 
صـادر شـد کـه آن زمان حراسـت بانک مرکزی گفـت که همه 
ایـن کارهـا با هماهنگی مـا انجام شـد؛ بنابرایـن دادگاه حکمی 
بـرای او صـادر نکـرد اما همین فـرد کار را ادامـه داد و 2 تن طلا 

و سـکه خرید و فـروش کرد.
وی ادامـه داد: ایـن پرونـده 1۸ متهم دارد که اتهـام برخی از 

آنان افسـاد فی الارض اسـت.
سـخنگوی قوه قضاییه تصریح کرد: محمداسماعیل قاسمی 
معـروف به محمدسـالم فرزند غلامعلی متهم دیگری اسـت که 
از او هـم در همـان زمـان حمایـت شـد. محمدرضـا مظلومیـن 
متهـم سـوم ایـن پرونده اسـت که او هم امسـال دسـتگیر شـد 
کـه ایـن بار هم گفتند با حمایت و با هماهنگـی بانک مرکزی و 

اطلاعـات بـود که این بـار از آنها پذیرفته نشـد.

* رحیم مشایی وكلایش را در نامه ای عزل كرده بود
محسـنی اژه ای دربـاره دادگاه روزشـنبه اسـفندیار رحیـم 
مشـایی گفـت: روز شـنبه دادگاه رئیس دفتـر رئیس جمهوری 
سـابق بود که اعلام شـد علنی اسـت؛ او گفت اگر علنی نباشـد 
حاضر نمی شـوم. قرار بود سـاعت ۹ بیاید که گفت حاضر نمی 
شـود. صبـح اول وقـت آقایـی مراجعـه مـی کند که مـن وکیل 
هسـتم از طـرف دو وکیل ایشـان کـه اعلام کنم که ایـن دو نفر 

از وکالـت عزل شـده اند.
وی اضافـه کـرد: خـود متهـم در جلسـه ای کـه در دادگاه 
بـرای مطالعـه کیفرخواسـت صحبت کـرده بودند، می نویسـد 
کـه »ریاسـت محترم دادگاه با سـلام نظر بـه برگزاری غیرعلنی 
دادگاه اینجانب و عدم شرکت در دادگاه، طبعا حضور وکلایم در 
جلسـه مذکور موضوعیت ندارد لذا وکلای مذکور را از وکالت در 
ایـن پرونـده عزل می نمایم. بدیهی اسـت وکالت نامبـردگان در 

سـایر پرونده ها سـر جـای خود باقی اسـت.«

در ادامـه خبرنگاری پرسـید که آیا ازدواج یکـی از افرادی که 
در پیرانشـهر مورد تجاوز قـرار گرفت با یکی از متجاوزان صحت 
دارد یـا نـه و آیـا حکـم پرونده صادر شـده اسـت یـا نه، کـه اژه 
ای پاسـخ داد از بخـش اول پرسـش تان اطلاعی نـدارم اما هنوز 

حکمی صادر نشـده است.
محسـنی اژه ای درباره کتک خوردن یک مامور پلیس راهور 
توسـط یک فرد خاطی، گفت: ماموریت های ناجا بسـیار متنوع 
اسـت و در اینجا بابت همکاری اش در دسـتگیری و شناسـایی 

متهمان اقتصـادی قدردانی می کنم.
وی افـزود: اگـر فـردی خطایی می کنـد، نباید تعمیم دهیم. 
در ایـن قضیـه فـردی خطا می کند و به تذکـر مامور توجه نمی 
کنـد و بعـد بـا او زد و خـورد انجام می دهد کـه حکم جلب این 

خاطی صادر شـد و تحت تعقیب قـرار دارد.

* تاییـد خبـر بازداشـت رئیـس انجمـن صنفـی 
خـودرو واردكننـدگان 

سـخنگوی قـوه قضاییـه در پاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه آیا 
خبـر بازداشـت م. ر رئیس انجمن واردکننـدگان خودرو صحت 
دارد یـا نـه، گفت: این فرد بازداشـت شـد و طبق گـزارش وزارت 
اطلاعات قصد خروج غیرقانونی از کشـور را داشت. هر بازداشتی 
کـه انجام می شـود طبیعی اسـت کـه با حکم قضایی اسـت اما 
گـزارش خروجـش از وزارت اطلاعات بود. او اکنون در بازداشـت 

اسـت و در اختیار بازپرس قـرار دارد.
وی دربـاره پرونده بنیـاد تعاون هم اظهار داشـت: این پرونده 
شـاخه های مختلفی دارد؛ برای بخشـی حکم صادر شـد و برای 
برخـی همچنـان در جریان اسـت. نمـی دانم برای کـدام بخش 
حکـم صادر شـده اسـت. آقایی که اسـم آوردید متهم اسـت اما 

اینکـه به پرونده او رسـیدگی شـد با نه خبـر ندارم.

* محکومیت 311 مفسد اقتصادی در سال های گذشته
محسـنی اژه ای دربـاره پرونـده محکومـان اقتصـادی گفت: 
311 نفـر از کسـانی کـه در رابطـه بـا فسـاد مالـی بـه اعـدام و 
حبس ابد و 25، 20، 10 سـال و 5 سـال و کمتر محکوم شـدند، 
در همیـن سـال هـای اخیر، 6 نفر به عنوان مفسـد فـی الارض 
محکـوم بـه اعدام شـدند. از ایـن 6 نفر، دو نفر اعتـراض کردند و 
دیـوان عالی کشـور حکم را نقـض و دادگاه تجدیدنظر حکم آنها 

را به 20 سـال تبدیـل کرد. 
وی افـزود: چهـار نفـر دیگر هنوز محکومیـت اعـدام را دارند. 
یک نفر اجرا شـد و یک نفر در حال اجرای سـایر مراحل اسـت 
کـه اگر تمام شـود حکـم اعدام هم اجـرا می شـود. دو نفر دیگر 
هـم اعـاده دادرسـی داده انـد که البتـه این، کل آمـار محکومان 
اقتصـادی ما نیسـت. بـه گفته محسـنی اژه ای، یک نفـر به 25 
سـال حبـس، 3 نفـر به حبس ابـد، 14 نفر به 20 سـال حبس، 
۹5 نفـر بـه 5 تـا 10 سـال حبـس، 36 نفر بـه 10 تا 15 سـال، 
124 نفـر بـه یـک تا 5 سـال و 34 نفر هم به کمتر از یک سـال 
و 54 نفـر بـه انفصال دائم از مشـاغل دولتـی، ۹3 نفر به انفصال 
موقـت از مشـاغل دولتـی، ۹ نفـر به تبعیـد و حـدود 70 نفر به 

شـلاق محکوم شدند.

* افزایـش قیمـت سـکه در پرداخـت مهریـه كار 
دسـتگاه قضـا را سـخت تـر كـرده اسـت

محسـنی اژه ای درباره افزایش سکه و اعسار زوج در پرداخت 
مهریه تقسـیط شـده، گفت: کسـانی که محکومیـت مالی پیدا 
مـی کنند، در صورت اثبات اعسـار، فرجه پیدا می کنند. اعسـار 
دو نـوع اسـت زوج هیـچ مقـدار از مهریـه را نمی توانـد پرداخت 
کنـد امـا ممکن اسـت نصف یا یـک چهـارم را بتوانـد پرداخت 
کنـد کـه دادگاه تقسـیط می کنـد؛ اگـر روزی او دارا شـد، باید 

بدهـی اش را پرداخـت کند.
وی افزود: کار قوه قضاییه هم طبعا سخت شد؛ دادستان کل 
کشـور به همه دادسـتان ها اعلام کرد با توجه به وضع معیشـت 
محکوم، امکان تهیه سـکه را انجام دهند و اگر طرفین خودشـان 
به تفاهم رسـیدند، خیلی خوب اسـت در غیر این صورت ناگزیر 

به دادگاه مراجعه می کنند.

خبرنـگاری دربـاره علنـی یـا غیرعلنـی بـودن دادگاه احمد 
عراقچـی پرسـید که محسـنی اژه ای چنیـن پاسـخ داد: دادگاه 
هـای مسـایل اقتصـادی نوعا علنـی اسـت. قبلا هم علنـی بود 
امـا همـه دادگاه قابل انتشـار نبـود الان امـا هر دادگاهـی که به 
تشـخیص دادگاه علنی برگزار شـود، با توجه به أذن گرفته شده، 
قابل انتشـار اسـت. شـرایط برای او هم مانند بقیه متهمان است.

* علنـی بـودن دادگاه هـا و نبـود جای كافـی برای 
خبرنـگاران  حضور 

محسـنی اژه ای دربـاره پرونده رحیم مشـایی گفـت: دادگاه 
اگر چنانچه تشـخیص دهد پرونده ای علنی برگزار شـود، چنین 
مـی شـود اما توجـه داشـته باشـید دادگاه علنی حسـب قانون 

فعلی ما قابل انتشـار نیسـت.
سـخنگوی قوه قضاییه اظهار داشـت: به شـدت طرفـدار این 

هسـتم که دادگاه علنی، منتشـر شود.
وی دربـاره ایـن اشـتباه قـوه قضاییه که نخسـت اعـلام کرد 
دادگاه مشـایی بـا حضور وکیل برگزار شـد و عصـر اصلاحیه زد، 
ادامـه داد: خـودم آنجـا نبـودم و خبـر هـم نـدارم اما کسـی که 
صبـح بـا برگه وکیل آمده بود، مرکز رسـانه فکر کـرد این وکیل 
اوسـت درصورتـی کـه او آمده بود کـه بگویـد آن دو وکیل عزل 
شـده انـد.اژه ای در ایـن باره کـه چرا دادگاه بـدون حضور وکیل 
تشـکیل شـد، گفت: بسـتگی به طـرف دارد کـه بخواهد وکیل 
بگیـرد یـا نه.معـاون اول قـوه قضاییه بـا بیان اینکه علنـی بودن 
دادگاه الزامـا به معنای صدور اطلاعیه نیسـت که قاضی بخواهد 
اعلامیه دهد و چنین چیزی در قانون پیش بینی نشـده اسـت، 
افـزود: دعوت رسـمی هـم لازم نیسـت که به فـلان خبرگزاری 
نامه بنویسـند حضور یابد. اگر فرد آمد و ظرفیت مشـخصی بود 
نمـی توان کاری کـرد چون نماینده کل رسـانه ها همین تعداد 

حاضر در این نشسـت نیستند.
وی اضافـه کـرد: گاهی پیش می آید که تمایز مشـاهده می 
شـود؛ مثـلا دو نفـر کـه آمدند بـه یکی مـی گویند بـرود داخل 

دادگاه بـه دیگـری اجازه ندهند و این محل اشـکال اسـت.

* درباره پرونده ثبت غیرقانونی سفارش خودرو
سـخنگوی قـوه قضاییـه دربـاره اینکـه بـرای پرونـده ثبـت 
سـفارش غیرقانونی خودرو کیفرخواست صادر شـده است یا نه، 
گفت: وزارت صنعت و سـازمان توسـعه تجارت، مدعی هسـتند 
احسـاس کردنـد تخلفـی تیـر ۹6 صـورت گرفتـه و بهمـن ماه 
مشـخص می شـود که درست اسـت تخلفاتی انجام شده است.

محسـنی اژه ای افزود: آنها می گویند این مسـاله را به وزارت 
اطلاعـات در دو نامـه کـه در یکـی 4 مظنـون و در دیگـری 45 
مظنـون را معرفـی کرده اند، اطـلاع داده اند. به تعزیرات هم نامه 
مـی زنند کـه تعزیرات نمـی داند در صلاحیت خودش اسـت یا 
دادگاه انقلاب چون اگر تخلفات سـازمان یافته باشـد، رسیدگی 

بـه آن در صلاحیت دادگاه انقلاب اسـت.
وی افزود: اکنون نمی دانم اقدامات دادسـتان به کجا کشـید 
و اینکـه آیـا تقصیری از وزارت صنعت یا سـازمان توسـعه انجام 
شـده اسـت. هنوز فکر نمی کنم که این پرونده در تهران منجر 
به کیفرخواسـت شـده باشـد اما پرونـده خودروهـای لوکس در 
بندرعبـاس کـه 420 خـودرو اسـت، با کیفرخواسـت بـه تهران 

و بـه شـعبه 2 ویـژه دادگاه انقلاب تهران برای رسـیدگی رفت.

* تشـخیص كلان یـا عمده بـودن اتهام اقتصـادی با 
قاضی اسـت

محسـنی اژه ای دربـاره اینکـه آیا کف یا سـقفی بـرای اتهام 
افسـاد فـی الارض وجـود دارد، گفـت: در قوانیـن از جمله قانون 
مبـارزه بـا اخلالگـران اقتصـادی عباراتـی ماننـد رشـوه کلان و 
گرانفروشـی به صورت عمده به کار رفته اسـت که می پرسـند 
مـلاک ارزیابـی میـزان گرانفروشـی، رشـوه یـا اختـلاس به چه 

صـورت اسـت که اتهـام افسـاد فـی الارض تلقی می شـود.
وی افزود: درسـت اسـت؛ در قانون به شـفافیت تعریف نشده 
که منظور از »کلان« چقدر اسـت. آنچه مسـلم اسـت این است 
کـه ایـن موضـوع عرفی اسـت یعنی عـرف تعیین مـی کند که 

»عمده« یا » کلان« یا »گسـترده« چیسـت.
محسـنی اژه ای ادامـه داد: ایـن به تشـخیص قاضی اسـت و 
اگر قاضی نتوانسـت تشـخیص دهد، کارشناسـان اقتصادی این 

کار را انجـام مـی دهند.

* ایران دوتابعیتی را به رسمیت نمی شناسد
محسـنی اژه ای درباره بحث دوتابعیتـی ها گفت: چون ایران 
دوتابعیتـی را بـه رسـمیت نمی شناسـد، هیـچ دوتابعیتی حق 
ورود بـه نهادهـای دولتی را ندارد؛ اگر کارمندی نخسـت کتمان 
کند، بعد مشـخص شـود که دوتابعیتی اسـت، حتی مـی تواند 

تحت تعقیب قـرار گیرد.
کارمنـد  الان  اسـت  مدعـی  اطلاعـات  وزارت  افـزود:  وی 
دوتابعیتـی نداریـم. دادسـتان کل کشـور در حال پیگیـری این 
موضـوع اسـت. البته درباره مشـاوران اختـلاف نظر وجـود دارد.

* طرح ارسـالی قـوه قضاییه به مجلس برای انتشـار 
علنی های  دادگاه 

معـاون اول قوه قضاییه در پاسـخ به این پرسـش کـه آیا این 
قـوه طرحـی با مضمون برگـزاری علنـی دادگاه هـای اقتصادی 
بـه مجلـس در دسـت کار دارد، گفـت: طرحـی را بـه مجلـس 
فرسـتادیم و بـرای مـواد زیـادی از قانون آیین دادرسـی کیفری 

درخواسـت اصـلاح دادیم. 
وی افـزود: درخواسـت کردیـم مـاده 353 این قانـون اصلاح 

شـود و دادگاه علنی قابل انتشـار باشـد.
محسـنی اژه ای درباره رئیس دولت اصلاحات و انتشـار اخبار 
وی در رسـانه هـا گفـت: وضعیت ایشـان هیچ تغییـری نکرده و 

مانند گذشـته است.
سـخنگوی دسـتگاه قضایی با رد پیگیری موضوع رفع حصر 
اظهـار داشـت: حصـر هم مانند گذشـته اسـت و هیـچ تغییری 
نداشـته اسـت. مطالبی که در رسـانه ها نوشته می شود، صحت 

نـدارد و دیـدار بـا اقـوام درجه یک قبـلا هم فراهم شـده بود.

* صـدور كیفرخواسـت برای 5 متهـم پرونده محیط 
یست ز

سـخنگوی قوه قضاییه در پاسـخ به پرسشـی راجع به ادعای 
وکلای مشـایی مبنی بر تماس عصر روز گذشـته دادگاه انقلاب 
و درخواسـت از آنهـا بـرای ادامه دادن به رونـد وکالت این پرونده 

گفـت: راجع بـه این موضوع خبـر ندارم.
محسـنی اژه ای در پاسـخ بـه پرسـش دیگـر ایرنـا راجـع به 
آخریـن وضعیـت پرونـده بازداشـتی هـای محیـط زیسـتی و 
درخواسـت رئیس سـازمان محیط زیسـت برای آزادی این افراد 
اظهـار داشـت: مگـر هر آنچه ایشـان خواسـت باید انجام شـود.

وی خاطـر نشـان کـرد: پرونـده پنـج نفـر از ایـن متهمـان 
کیفرخواسـت خـورد و بـه دادگاه رفـت.

احمد عراقچی مانند سایرین محاکمه می شود
سـخنگوی قوه قضاییه همچنین در پاسـخ به سـوالی درباره 
پرونده احمد عراقچی و آیا دادگاه وی علنی اسـت یا خیر گفت: 
دادگاه هایی که برای مسـائل مالی اسـت، نوعاً علنی اسـت اما در 
ایـن دادگاه های ویژه هر دادگاهی که به تشـخیص قاضی دادگاه 
علنـی باشـد، قابل انتشـار اسـم و تصاویر اسـت. در ایـن پرونده 
هنـوز کیفرخواسـت صادر نشـده و اگـر پرونـده بـه دادگاه برود 

طبیعی اسـت مانند سـایرین محاکمه می شود.
در مورد محصوران اتفاق خاصی نیفتاده است

وی در پاسـخ بـه سـوالی مبنی بـر اینکـه در هفته های اخیر 
جریانـی خـاص در تـلاش برای رفع حصر سـران فتنه هسـتند 
و اگـر شـرایط آنهـا بـه سـمت رفـع محدودیت هـا پیش بـرود، 
آیـا دسـتگاه قضایـی برای رسـیدگی بـه اتهامـات ورود می کند 
یـا خیـر؟ گفـت: بخشـی از ایـن چیزهـا که ایـن روزهـا پخش 
می کننـد قطعاً درسـت نیسـت و هیـچ اتفاق خاصی نیفتـاده و 
مثل سـابق اسـت و  بخشی از گشایش ها نسـبت به برخی افراد 
نزدیـک محصوریـن بوجـود آمده بود که مربوط به اخیر نیسـت 
و بـرای مدت هـا قبل اسـت و تصمیم شـورای عالی امنیت ملی 

بـه قوت خـود باقی اسـت.
سـخنگوی قـوه قضاییـه در پاسـخ بـه سـوالی در خصـوص 
افزایـش قیمـت سـکه و بدهی محکومـان مالی )مهریـه( گفت: 
دادسـتان کل بـه همه دادسـتان ها اعـلام کردند که اگـر فردی 
امکان تهیه یک سـکه با قیمت فعلی نداشـته باشـد اگر بتوانند 
بـا طـرف مقابـل به توافق برسـند که چه بهتـر اما اگر بـه توافق 
نرسـیدند بـرای تعدیـل وضعیـت پرداخـت، بـه دادگاه مراجعه 

کنند.

دهیـد  اجـازه  احمدی نـژاد؛  صوتـی  فایل هـای   *
كمـاكان مصلحـت باقـی بمانـد

سـخنگوی قوه قضاییه در پاسـخ به سـوال دیگری در رابطه 
بـا اینکـه بـا توجه به انتشـار فایل هـای صوتـی از ناحیه محمود 
احمدی نـژاد و توهین هـای صریـح او بـه قوه قضاییـه و نظام که 
مصـداق علنـی تهدید علیـه امنیت ملی به شـمار می آیـد، اگر 
مـردم را محـرم می دانیـد و غریبـه نیسـتیم بگوییـد علت عدم 
تعقیـب ایشـان چیسـت و اینکـه آیـا تهدیدهـا و افشـاگری ها 
صحـت دارد گفـت: بخـش اول صحبت هـای شـما را صددرصد 
تایید می کنم. همه مردم و شـما محرم هسـتید اما اجازه دهید 
کماکان مصلحت باقی بماند. این فضاسـازی و شـایعات اسـت و 

مطلقا این گونه نیسـت که کسـی ترسـی داشـته باشـد.

دفتر رییس جمهوری در اطلاعیه ای در واکنش به اظهارات یک نماینده 
مجلس اعلام کرد: هرگونه القای جدایی و تقابل میان ارکان نظام کمک به 

جنگ روانی و توطئه دشمنان انقلاب اسلامی است. 
در بخشی اطلاعیه روابط عمومی دفتر رییس جمهوری آمده است: 
مجلس  شهریور ۹7  امروز 4  جلسه  در  ارومیه  شریف  مردم  نماینده 
شورای اسلامی، ضمن برداشت نادرست و ناقص، اظهارات حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوری در مراسم سالروز صنعت دفاعی 
را، دخالت در عزل و نصب فرماندهان نظامی و انتظامی دانسته و بر مبنای 

آن اقدام به اخطار قانون اساسی کرده است.
این اطلاعیه می افزاید: سخنان رییس جمهوری در مراسم سالروز 
صنعت دفاعی به طور زنده از شبکه های صدا و سیما پخش شده و 
همچنین از همان روز فیلم و متن کامل آن در سایت ریاست جمهوری در 

دسترس مخاطبان قرار دارد.
در ادامه اطلاعیه این دفتر آمده است: دکتر روحانی در سخنرانی مذکور 
سه رکن 'مردمی بودن؛ اتحاد درونی نیروهای مسلح و فرماندهی اسلام 
شناس، مدیر، مدبر و مورد اعتماد دینی مردم' را عامل اصلی بازدارندگی و 

ساختار دفاعی کشور دانسته است.
متن این بخش از سخنان رییس جمهوری به شرح زیر است:

»... چرا ملت ما می تواند با هزینه کم این کشور را نگه دارد؟ این عزت و عظمت را 
نگه دارد؟ اولاً بین نیروهای مسلح و مردم فاصله نیست. اگر فاصله باشد، هزینه خیلی 
بالا می رود. مردم اگر با نیروهای مسلح نباشند. مردم اگر به نیروهای مسلح شان اعتماد 
نداشته باشند، اولاً امنیت و آرامش کافی ندارند، بعد هم هر چه بشود می گویند اینها 
نمی توانند دفاع و مقابله کنند... اما اگر مطمئن شدند که این نیروی قدرتمند می ایستد 
و مقابله می کند، همه می آیند کمک و همه می آیند در کنار نیروهای مسلح. در جنگ 

۸ ساله دیدیم که همه چگونه آمدند در کنار نیروهای مسلح.
دفاع ما ذاتاً از لحاظ ساختاری مردمی است. حالا حتی قبل از انقلاب در یک بخشی 
از آن، چون شما نیروهای مسلح تان بار بسیار بزرگش بر دوش سرباز است. سرباز، یعنی 
نیروهای مردمی. سرباز یعنی فرزندان ما، یعنی همه مردم. حالا یک وقتی ارتش ما 
ارتشی است که مثل ارتش پاکستان سرباز ندارد که کسی دوره سربازی طی کند. همه 

حقوق بگیرند. حالا یا کوتاه مدت یا بلند مدت.

اما در کشور ما این چنین نیست. پس این از یک طرف نیروهای مسلح ما مردمی 
هستند؛ از طرف دیگر ما یک بسیجی داریم که بعد از انقلاب سامان پیدا کرده است. 
حالا قبل از آن یک چیزی مثل دوره احتیاط، دوره ذخیره، سربازهای قدیمی را در یک 
مقطعی احضار می کردند. اما یک چیز بالاتری شکل گرفت بعد از پیروزی انقلاب و آن 
بسیج بود. بسیج یک قدرت بزرگی است علاوه بر اینکه قدرت مردمی است، مردم را 
با نیروهای مسلح کاملا متصل می کند. نیروی مسلح و ملتی که با هم باشند، آن وقت 
می شود شکست ناپذیر. حالا این دو را در کنار یک فرماندهی ای قرار بدهید که آن 

فرماندهی هم مردمی است، یعنی منتخب مردم است.
یعنی مورد اعتماد مردم است. حالا هر ارتشی، هر نیروی مسلحی، یک فرماندهی 
دارد. به هر حال. اما اگر فرمانده منتخب مردم باشد با رأی مستقیم یا غیرمستقیم مردم 
انتخاب شده باشد، دارای ویژگی هایی است که مردم ما به او ایمان دارند به عنوان یک 
اسلام شناس، به عنوان یک فرد عادل، یک مدیر، یک مدبر، به عنوان فردی که مورد 

اعتماد حتی دینی مردم است.

در جنگ ما به چه صورت پیروز شدیم؟ امام)ره( وقتی دستور می داد، 
فرق می کرد با یک فرمانده معمولی. جایگاهی داشت که مردم به او معتقد 
بودند، مردم مقلد او بودند، مردم به او عشق می ورزیدند. مردم می دانستند او 
برای مصالح مردم کار می کند. برای حفظ کشور کار می کند، می دانستند 

سود فردی و سود شخصی ندارد.
این اعتماد و این ایمان بین فرماندهی نیروهای مسلح، خود نیروهای 
مسلح و مردم، اگر این سه با هم ضمیمه شد، یک قدرت بزرگی برای ما 

می آفریند...«
روابط عمومی دفتر رییس جمهوری با دعوت از نماینده مذکور و عموم 
نخبگان و افکار عمومی برای دیدن فیلم کامل اظهارات رییس جمهوری و 
متن آن تاکید کرده است: در شرایطی که دشمنان نظام اسلامی با ایجاد 
جنگ روانی چند لایه در صدد ایجاد شکاف های مصنوعی در ساختار اداره 
کشور و نیز ایجاد بحران های مصنوعی در فرآیند های اقتصادی کشور با 
هدف خوشه چینی از نفرت 40 ساله خود در قبال استقلال و عظمت این 
ملت و انقلاب اسلامی هستند، هرگونه القای جدایی و تقابل میان ارکان 
نظام و بویژه رییس جمهوری و رهبر معظم انقلاب و همچنین دولت و نظام، 
آگاهانه یا ناآگاهانه، کمک به جنگ روانی و توطئه های دشمنان انقلاب 
اسلامی است. به گزارش ایرنا، نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه در جلسه 
علنی امروز با ارائه اخطار قانون اساسی به استناد اصل 110 قانون اساسی اظهار داشت: 
در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، وظایف نیروهای مسلح روشن است و قوای 

سه گانه حق مداخله در امور نیروهای مسلح را ندارند.
وی افزود: چرا آقای رییس جمهور گاه و بی گاه در این مسائل مداخله کرده و التهاب 

ایجاد می کند و به قانون اساسی ضربه می زند؟
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بنی صدر را یکبار تجربه 
کردیم برای هفت پشتمان بس است، آقای روحانی هفته قبل مسئله انتخاب مستقیم 
یا غیرمستقیم فرماندهان نیروهای مسلح را مطرح کرد؛ لطفاً در جلسات سران قوا به 

ایشان تذکر بدهید.
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این تذکر گفت: طبق قانون 
اساسی، نقش فرماندهی کل قوا همین است که فرماندهان نیروهای مسلح را انتخاب 

کند و این مسئله روشن است.

سخنگوی قوه قضاییه اعلام كرد

تشکیل پرونده  برای اتفاق فیضیه در دادگاه روحانیت 

اطلاعیه دفتر رییس جمهور در خصوص اظهارات یک نماینده مجلس؛

القای تقابل میان اركان نظام، كمک به جنگ روانی دشمن 

تهدید رئیس جمهوری در روز روشن؟

توهین های تکراری 
»حاج منصور«

هنوز یک هفته از تهدید مکتوب رئیس جمهوری به مرگ در مدرسه فیضیه 
نگذشته بود که این بار مداح مشهور پایتخت در لفظ، فوت حسن روحانی را 

پیش بینی کرد. 
حسین روحانی نژاد، معاون امور فرهنگی و تبلیغ سازمان تبلیغات اسلامی ضمن 
انتقاد از چنین سخنانی می گوید: این سازمان نمی تواند به منصور ارضی تذکر دهد 

چون او عضو کانون مداحان نیست.

* تهدید رئیس جمهوری در روز روشن؟
»حاج منصور«، مداح مشهور که ید طولایی در توهین و فحاشی به این و آن 
دارد، عصر روز عرفه در حالی که مردم در حال مناجات بودند، از مرگ رئیس 
دولت دوازدهم سخن گفت؛ بر اساس فیلمی که از سخنرانی او در حسینیه صنف 
لباس فروشان منتشر شده، ارضی با اشاره به اقدامات مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و برنامه های دولت حسن روحانی می گوید: »اون یارو آخرش در استخر 

مرد، این یارو هم آخرش در استخر می میرد«!
این مداح مشهور پایتخت با اشاره به درگذشت آیت الله هاشمی رفسنجانی 

در استخر گفت: »صبر کنید، این اتفاق برای این دیگری هم تکرار خواهد شد.«
این اظهارات در حالی در روز عرفه از سوی این مداح مطرح شده که حسن 
روحانی پنج شنبه دو هفته پیش در پلاکاردی در تجمع طلاب در مدرسه فیضیه با 
همین مضمون تهدید شده بود؛ اتفاقی که واکنش منفی مراجع تقلید و علمای قم 
و همچنین چهره های سیاسی را به دنبال داشت و از دستگاه های امنیتی خواسته 

شد تهدیدکنندگان شناسایی و با آنان برخورد شود. 

* نمی توانیم به ارضی تذكردهیم، چون عضوكانون مداحان نیست 
با این حال نه تنها هنوز این اتفاق نیفتاده و تنها به محکومت لفظی بسنده شده 
که یک هفته بعد بار دیگر حسن روحانی در مداحی »حاج منصور ارضی« مورد 
هجمه قرار گرفته است. حسین روحانی نژاد، معاون امور فرهنگی و تبلیغ سازمان 
تبلیغات اسلامی گرچه در گفت وگو با ایرناپلاس به سخنان این مداح در روز عرفه 
واکنش نشان می دهد و آن را محکوم می کند، اما می گوید این سازمان نمی تواند 

برخوردی با این فرد کند چراکه منصور ارضی عضو کانون مداحان نیست. 

* اینگونه مداحی ها برای جامعه مطلوب نیست
او با تأکید بر اینکه »چنین مداحی ها و اظهارنظرهایی برای جامعه مطلوب 
نیست«، اضافه می کند: »سازمان تبلیغات اسلامی با مداحان همکاری دارد و ما 
کانون مداحان را داریم منتها برخی عضو نیستند. مثل آقای ارضی که عضو کانون 

مداحان نیستند؛ بنابراین ما نمی توانیم به ایشان تذکر دهیم.«
معاون امور فرهنگی و تبلیغ سازمان تبلیغات اسلامی در همین حال تأکید 
می کند: فردی که حرفی می زند باید پاسخگوی سخنانش به مراجع ذی ربط باشد 

و این مراجع باید این مسأله را پیگیری کنند.
توهین، تخریب و به ویژه تهدید شخصیت های نظام از سوی این مداح مشهور 
سابقه طولانی دارد. منصور ارضی که در هشت سال دولت اصلاحات پرکارتر از 
قبل شده بود، در ماجرای هاشم آقاجری، نسبت عجیبی به او داد. )به دلیل تبعات 
حقوقی از تکرار آن خودداری می کنیم.( او یک بار دیگر با ادبیات شبیه به این 
برخی از نمایندگان مجلس را که منتقد محمود احمدی نژاد بودند، نواخته بود و 

مخالفت آنان را ناشی از خوردن »لقمه حرام« دانسته بود.

* آرزوی مکرر برای آیت الله هاشمی
یکی از عجیب ترین سخنرانی های او در بحبوحه حوادث پس از انتخابات سال 
۸۸ در مراسم شب قدر در مسجد ارک بود که مدعی شده بود: »100 نفر دختر 
و پسر را به استخری از مشروب برده اند و پس از زنا و مصرف مواد مخدر به میان 
جمعیت آمده اند و زده اند و کشته اند«. او در همین مراسم از حاضران خواسته بود 
برای پایان یافتن حوادث، مرگ میرحسین موسوی، مهدی کروبی، سیدمحمد 
خاتمی و آیت الله هاشمی رفسنجانی را که از آنها با عنوان »سران فتنه« نام برده 

بود، از خدا بخواهند.
منصور ارضی بارها برای آیت الله هاشمی رفسنجانی آرزوی مرگ کرده بود. او 
در یکی دیگر از مداحی های خود در مسجد ارک در سال ۹2 هاشمی رفسنجانی 
را »کفتار پیر« نامیده و اظهار امیدواری کرده بود: »ان شاء الله خداوند خبر مرگش 

را برساند«.

* صدور فراخوان برای قتل مشایی
او در دوره ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، از حامیان اصلی رئیس دولت 
نهم و دهم بود؛ اما با فاصله گرفتن اصولگرایان از احمدی نژاد، ارضی نیز به جمع 
مخالفان پیوست و در خط مقدم حمله به احمدی نژاد و اسفندیار رحیم مشایی قرار 
گرفت. او در یکی از مداحی های خود مشایی را با سلمان رشدی مقایسه کرد و در 
مسجد ارک تهران برای قتل او فراخوان صادر کرد. او گفته بود: »هر کس مشایی 

را بکشد، پول خون اش را من می دهم«.

* مقایسه محمدباقر قالیباف با عمرسعد
»حاج منصور« گرچه به اصولگرایان تعلق خاطر دارد؛ اما چهره های سیاسی این 
جناح نیز از توهین و ناسزاهای او در امان نبوده اند. یکی از این موارد به انتقادات 
شدید او به محمدباقر قالیباف در مراسم دعای عرفه حسینیه صنف لباس فروشان 
تهران در آذر سال ۸6 مربوط می شود. او در این مراسم خطاب به قالیباف گفته 
بود: »در عین حال که ابن سعد را لعن می کنیم، باید ابن سعدهای زمان را نیز 
بشناسیم. آن ملعون در مقابل فرمایش حضرت ابا عبدالله الحسین که در قبال 
کشتن من به گندم ری هم نمی رسی با تمسخر گفت که اگر به گندمش نمی رسم 
به جوی طویله های آن که می رسم. برخی از ابن سعدهای زمان ما هم همین 
گونه اند وهر طوری که شده قصد دارند گوشه ای را اشغال کنند و حالا اگر به 
گندم ریاست جمهوری نرسیده اند، جوی فلان سازمان و شهرداری و مدیرکلی 

هم برایشان کافی است..

* توهین به نماینده روحانی مجلس
ارضی که به رسم نانوشته ای در روز عرفه به یکی از مسئولان یا چهره های 
سیاسی حمله می کند دو سال پیش نیز در سخنان خود در جریان دعای عرفه 
احمد مازنی، نماینده روحانی مجلس را نواخته بود. ارضی در واکنش به اظهارات 
نماینده تهران درباره کنسرت گفته بود: »مرتیکه پ.. در لباس روحانیت این حرف 

را زده است و نماینده فرهنگی آن مجلس خراب شده هم هست!«

* دعوت از »حزب الله« برای اعتراض 
او همچنین در واکنش به برگزاری بازی فوتبال ایران و کره در سال ۹5 که 
مصادف با تاسوعای حسینی شده بود »حزب الله« را به اعتراض دعوت کرده و 
گفته بود: »بمیرند آنهایی که هر غلطی که بخواهند بر زبان جاری می کنند. از بس 
که حرام خورده اند، الان هم می خواهند شب تاسوعا جوان ها را بکشانند؛ میدان 
کربلا را رها کنید، بیایید میدان بازی! نقشه ها زیاد است. شما مردم باید بیدار 
باشید. شما هر کدام اعتراض کنید، آرام آرام می فهمند. دنبال درگیری هستند. اگر 

حزب الله خشمگین شود، همه شان را نابود می کند.«

* آزادی توهین و تهدید برای »حاج منصور«
منصور ارضی درحالی طی سال های متمادی بدون لکنت زبان به هر که 
آرزوی مرگ  ناسزا می گوید و حتی  توهین می کند،  اوست،  تفکرات  مخالف 
می کند که طبق قانون اهانت به شخصیت های نظام، جرم محسوب شده و 
تبعات قانونی دارد. علاوه بر این تهدید به قتل نیز در تمام قوانین کیفری دنیا 
از جمله قانون مجازات اسلامی ایران، جرم دانسته می شود. با این تفاسیر باید 
دید آزادی »حاج منصور« برای توهین، تخریب و تهدید مسئولان به قتل تا 

کجا ادامه خواهد داشت؟!

نکتـه
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قاچاق  شبانه آب در دل پایتخت!!!کاریکاتور

طرح:محمد علی رجبی

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: این استان با روند کنونی مصرف 
آب که نگهداری فضای سبز هم جزء آن محسوب می شود، تا هفت سال آینده دیگر 

آبی نخواهد داشت. 
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنور شامگاه شنبه درجلسه شورای برنامه ریزی 
و توسعه قم اظهار داشت: منابع آبی این استان جهت استفاده آب شرب مورد نیاز مردم 
است و اقتضای فضای سبز و نگهداری آن را نمی دهد.وی گفت: باید واقع نگر بود چراکه 
در حال حاضر در همه کشور از جمله تهران و کرج با بحران کم آبی روبرو هستیم از این 

رو با سرازیر کردن آب به قم و تخصیص حقابه ها موافقت نخواهد شد. 
وی با اشاره به رشد روز افزون جمعیت استان قم گفت: با رشد جمعیت و صنایع تا 
چند سال دیگر در تامین آب شرب با مشکل مواجه خواهیم شد این در حالی است که 

سفره های زیرزمینی نیز رو به کاهش می باشد.

جمعیت استان قم در سرشماری سال ۹5، یک میلیون و 2۹2 هزار و 2۸3 تن اعلام 
شده است که ۹5.2 درصد در مناطق شهری و 4.۸ درصد در مناطق روستایی ساکن 
هستند.ذوالنوری تاکید کرد: در حال حاضر در قم به کاشت چمن با مصرف آب زیاد 
نیازی نداریم و تاثیری در تنفس این استان ندارد و باید شهرداری در این امر بازنگری کند.

وی گفت: این که مردم قم برای تنفس نیاز به فضای سبز دارند واقعیتی انکار ناپذیر 
است ولی این که در بیابان های این استان اقدام به کاشت فضای سبز کنیم با وجود 
چنین شرایط آبی امکان پذیر نیست.وی خاطرنشان کرد: باید از ظرفیت تصفیه پساب 
فاضلاب برای فضای سبز قم و دریاچه نمک بهره برد تا منابع آبی درست مدیریت شود.

ذوالنوری گفت: شرکت آب منطقه ای قم باید درخصوص تامین آب شرب این استان 
تصمیم گیری و طرح جامعی ارائه کند تا بر اساس نیازهای آبی و فضای سبزی تامین 

شود چرا که در حال حاضر آب قم مسافت های دور تامین می گردد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
قم  شهر  عمرانی  زیرساخت های  گفت: 
نسبت به سایر کلان شهرها حداقل دو 

دهه عقب است.
اینکه  بیان  با  قرآن  قاری  علیرضا 
برای  عمرانی  حوزه  در  قم  شهرداری 
اقتصادی  رکود  وضعیت  مدیریت 
پیش بینی های لازم را انجام داده است، 
خوش  فضای  یک  در  اگر  کرد:  اظهار 
پولی قرار داشته باشیم می توانیم تعداد 
و  کنیم  تعریف  را  بیشتری  پروژه های 
کنیم؛  کوتاه تر  را  زیرساخت ها  تأمین 
با  باید  اقتصادی،  رکود  وضعیت  در  اما 
مدیریت صحیح پروژه ها اولویت بندی شود 
به گونه ای که سرعت کار افزایش و هزینه ها 
کاهش یابد.معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم با تاکید بر اینکه نگاه تخصصی به حوزه 
عمرانی در این شرایط بسیار کارآمد است، 
تصریح کرد: ما سعی کرده ایم در مجموعه 
شهرداری با یک نگاه کاملًا تخصصی و 
اولویت محور وارد پروژه های عمرانی شویم 
تا هم بتوانیم شهر را زنده و پویا نگه داریم و 
هم بتوانیم هزینه ها را مدیریت کنیم.قاری 

اقداماتی که مجموعه  به  اشاره  با  قرآن 
گذشته  سال های  در  شهری  مدیریت 
در حوزه عمرانی انجام داده است، گفت: 
زمانی که تیم جدید مدیریت شهری در 
قم مشغول به کار شد حوزه شهرسازی، 
عمران و حمل نقل در یک معاونت ادغام 
انجام  که  کارهایی  از  یکی  و  بود  شده 
شد تفکیک این حوزه ها از یکدیگر بود؛ 
نیازمند  حوزه ها  این  از  هرکدام  چراکه 
وقت و تمرکز لازم است.وی با تاکید بر 
قم  شهر  عمرانی  زیرساخت های  اینکه 

نسبت به سایر کلان شهرها حداقل دو 
کورس  در  قم  افزود:  است،  عقب  دهه 
ازجمله  دیگر  کلان شهرهای  به  نسبت 
... عقب افتاده  و  اصفهان، شیراز، مشهد 
است و همین مسئله باعث شده بود که 
در دو سه دوره مدیریتی قبلی برای جبران 
این عقب ماندگی ها یک مقداری تعجیل 
شود، این عجله و شتاب باعث شده بود 
این  جبران  برای  زیادی  پروژه های  که 
عقب ماندگی ها هم زمان باهم شروع شود 
و از سوی دیگر تدابیر و پشتیبانی مالی 

پروژه ها  این  برای  نیز  مناسب  و  لازم 
پیش بینی نشده بود.معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با اشاره به استفاده از منابع 
عمرانی  پروژه های  اجرای  برای  بانکی 
شهری،  مدیریت  قبلی  دوره های  در 
تصریح کرد: به همین خاطر وقتی این 
منابع سررسید شده بود، مشکلات خود 
را نشان می داد و از سوی دیگر بر روی 
منابع داخلی برای تأمین مالی این پروژه ها 
تمرکز لازم نشده بود.قاری قرآن با تاکید 
بر اینکه در بدو ورود تیم جدید مدیریت 
شهری 14 پروژه نیمه تمام را احصاء و 
اولویت بندی کردیم، گفت: پروژه مونوریل، 
مترو، میدان امام خمینی)ره(، فاز 4 و 5 
عمار یاسر، تقاطع معلم، تقاطع دانش، 
تقاطع مقداد، تقاطع امینی بیات، تکمیل 
رمپ و لوپ های پل غدیر، بلوار آیت الله 
پروژه خدمات شهری،  بروجردی، چند 
توسعه فضای سبز و ... ازجمله این پروژه ها 
تمام  حاضر  حال  در  گفت:  بودند.وی 
این پروژه ها تعیین تکلیف شده و یا به 
بهره برداری رسیده و یا از پیشرفت فیزیکی 

بسیار خوبی برخوردار است.

نماینده قم درمجلس: 

قم با روند كنونی مصرف ، تا 7 سال آینده آبی نخواهد داشت 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

زیرساخت های قم نسبت به سایر کلان شهرها دو دهه عقب است

نامحـرمانه

خبــر

دعوت حجتی کرمانی از مصباح یزدی برای مناظره
محمدجواد حجتی کرمانی در یادداشتی در روزنامه اطلاعات با اشاره به حوادث اخیر قم 
نوشت:گردهم آیی پاره ای از عمامه به سرهای جوان با شعارهای هنجارشکن و پوپولیستی این 
قلم را برآن داشت که با حضرت استاد مصباح یزدی حرفهای نگفته ام راتقدیم دارم. در کانون 
علم و مبارزه ـ مدرسه فیضیه قم ـ که واکنش سریع و تند و مخالفت صریح بزرگان حوزه علمیه 
قم را برانگیخت، آیت الله مصباح اظهاراتی دائر بر لزوم عذرخواهی دولت در رابطه با »برجام« 
فرمودند که گونه ای همنوایی با تظاهرکنندگان جوان عمامه به سر، از آن استشمام می شد. هم 
از اینرو و هم به خاطر بسیاری از ناگفته های متراکم این نگارندة حقیر با استاد بزرگوار، 1۸سال 
پس از مناظره ما از تلویزیون اعلام می کنم که همچنان مناظره مزبور را ناقص و ابتر می دانم و 
برآنم که در آن ایام به خاطر ملاحظاتی و نیز به خاطر شرایط دیگر، حق گفتگو ادا نشد. برآنم 
که اگر استاد بزرگوار آمادگی برای »تجدید گفتگو« داشته باشند، حقیر با وصف همه ناتوانی ها 
و مشکلات و ناراحتی های جسمی و روحی، حاضرم در محضر ایشان در هر جا که صلاح 
بدانند به گفتگو بنشینم. این سخن را از آن رو گفتم و این پیشنهاد را از آن رو مطرح کردم که 
متأسفانه انگشت اتهام کسانی، در هیاهوهای عمامه به سرهای جوان و تصرف کنندگان »فیضیه 
فیاض« به »امارة« همزمانی اظهارات استاد مصباح با ناروایی های کلامی و شعاری نامبرده، 

به سوی جناب ایشان و نیز جبهه موسوم به پایداری متوجه است.

تکذیب پرداخت وام کمیته امداد برای کشت  ماری جوانا 
دکتر علی اکبر خادمی مدیرکل طرح های اقتصادی و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی 
)ره( ضمن تکذیب خبری که در آن گفته شده بود یکی از مددجویان استان کهگیلویه و بویر 
احمد از محل تسهیلات دریافتی کمیته امداد ماری جوانا کشت کرده است، گفت: فردی که 
این خبر از وی نقل قول شده است در صحبتی که با مدیرکل کمیته امداد استان کهگیلویه و 
بویر احمد داشته، صحبتش را تکذیب کرده و گفته که منظورش مجموعه کمیته امداد نبوده 
است. ما هم این خبر را تکذیب می کنیم. فردی که ماری جوانا کشت کرده است نه مددجوی 
کمیته امداد بوده و نه کارفرمایی بوده است که تکفل اشتغال مددجویان کمیته امداد را به عهده 
داشته باشد، به این ترتیب اقدام وی از محل وام های کمیته امداد نبوده است. هر گونه ارتباطی 
را تکذیب می کنیم.خادمی در مورد نظارت بر وام های پرداخت شده از سوی کمیته امداد به 
مددجویان نیز اظهار کرد: این وام ها به خود مددجویان کمیته امداد پرداخت می شود که آنها 
را می شناسیم و از هویت، وضعیت زندگی اقتصادی و اجتماعی آنها آگاه هستیم. آنها کاملا 
شناخته شده هستند و مددجویان کمیته امداد افرادی هستند که کمترین حاشیه را دارند. 

نظارت بر وام هایی که از سوی کمیته امداد پرداخت می شود بین 3 تا 5 سال انجام می شود.

ممنوعیت استفاده از تلفن همراه در صحن مجلس 
غلامرضا کاتب گفت : تصمیمات خوبی در مورد انضباط کمیسیون ها و صحن اتخاذ شد؛ 
استفاده از تلفن همراه در داخل صحن و کمیسیون ها یکی از موضوعات بود، پیش از این 60 
نفر از نمایندگان طرحی با محوریت آقای نقوی حسینی تقدیم کمیسیون آیین نامه کردند 
که در این جلسات به تصویب رسید. به موجب این طرح نمایندگان نمی توانند تلفن همراه 
خود را به داخل صحن ببرند لذا این موضوع سبب مشارکت بیشتر نمایندگان خواهد شد. 
جلوگیری از تداخل روز کاری نمایندگان با ملاقات مردمی کاتب با بیان اینکه ممنوعیت 
استفاده از تلفن همراه در صحن علنی به ارتقاء مجلس و تقویت طرح و لوایح کمک می کند، 
ادامه داد: از سوی دیگر به موضوع ملاقات مردمی نمایندگان پرداخته شد، ملاقات ها باید 
در حوزه های انتخابیه صورت گیرد یا برای ملاقات مردمی در مرکز باید از تداخل آنها با 
روزهای کاری مجلس جلوگیری شود تا نمایندگان به موجب این ملاقات ها صحن یا جلسه 

کمیسیون را ترک نکنند.

واکنش »مطهری« به مداح حاشیه ساز
نایب رییس مجلس شورای اسلامی اظهارات اخیر منصور ارضی در مراسم روز عرفه را شامل 
توهین به مرحوم آیت الله هاشمی و رییس جمهور دانست و گفت که این کوتاهی روحانیت 
بوده که کرسی تعلیم و تربیت را به دست اینگونه مداحان سپرده اند. دربخشی   از این یادداشت 
آمده است. »صحبت آقای منصور ارضی در مراسم قرائت دعای عرفه گرچه حاکی از کینه 
عمیق ایشان نسبت به مرحوم آیت الله هاشمی و آقای رئیس جمهور و شامل توهین به این دو 
بزرگوار بود ولی انصاف این است که سخن وی دلالت بر قتل آقای هاشمی در استخر و نیز 
شامل تهدید رئیس جمهور به مرگ نبود، زیرا ایشان گفته است اینگونه افرادِ به زعم ایشان 
خیانتکار به شکل خاصی از دنیا می روند که موجب تعجب مردم می شود که چگونه چنین 
شخصی در چنین مکانی از دنیا رفت. البته بیان این مطلب بعد از شعار عجیب تجمع مدرسه 
فیضیه تداعی و تقویت کننده همان شعار است و گویی افرادی دچار عذاب وجدان شده اند و 

می خواهند ماجرای رحلت رییس فقید مجمع تشخیص را بازگو کنند.

درگیری دو نماینده بعلت سوءتفاهم
در جریان استیضاح وزیر اقتصاد، مهرداد لاهوتی در حین سخنرانی در مجلس فریاد زد 
»آقای عزیزی ابهر« )منظور عزیزی نماینده ابهر( بذار وزیر گوش کند اما عبدالرضا عزیزی 
)نماینده شیروان( گمان کرد خطاب لاهوتی او بوده و »عزیزی احم*« خطاب شده است. 
در واکنش به موضوع عزیزی نماینده شیروان خطاب به لاهوتی گفت »خودتی کثاف*« این 
سوءتفاهم در حالی در مجلس پیش آمده بود که لاهوتی نمی دانست دلیل ناراحتی عزیزی 
نماینده شیروان چه بوده و مدام تکرار می کرد »عزیزی ابهر«ماجرای دیروز مجلس با دخالت 
نمایندگان پایان یافت و دو نماینده پس از اینکه متوجه شدند اتفاق سوءتفاهم بوده، از یکدیگر 

عذرخواهی کردند.

با حضور استاندار قم و مدیرعامل آبفای كشور صورت گرفت؛

افتتاح و كلنگ زنی 12 پروژه آبفا
با اعتبار 970 میلیارد ریال

همزمان با سومین رو از هفته دولت 12 پروژه شرکت آب و فاضلاب استان قم با حضور استاندار 
قم و مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اعتباری بالغ بر ۹70 میلیارد ریال افتتاح 

و کلنگ زنی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، استاندار قم پس از آیین افتتاحیه و 
کلنگ زنی در محل پروزه های آب و فاضلاب در مراسمی که با حضور جمعی از معاونین استانداری، 
فرماندار و مسئولان استان برگزار شد ضمن تبریک ایام دهه ولایت و گرامیداشت یاد و خاطر شهیدان 
رجایی و باهنر و هفته دولت با قدردانی از اجرای پروژه های آب و فاضلاب در قم ابراز داشت: این 
پروژه ها با حمایت های بی دریغ شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و تلاش و پشتکار مثال زدنی 
مجموعه آب و فاضلاب استان به انجام رسیده است و ما نیز خود را ملزم به حمایت این اقدامات مؤثر 
می دانیم.وی در ادامه یکی از معضلات جدی بخش پردیسان را مسئله فاضلاب ذکر کرد و گفت: 

با همت بلند و کار اساسی و اصولی که در این زمینه انجام شده مشکلات در حال رفع شده است. 
مهندس مهدی صادقی با اشاره به بهره برداری از پکیج تصفیه فاضلاب پردیسان ابراز داشت: این 
تصفیه خانه می تواند به عنوان نمونه آزموده شود و اگر عملکرد مؤثری داشت، احداث آن را در سایر 
نقاط ادامه دهیم.وی در پایان سخنان خود با قدردانی از صبر و شکیبایی مردم و تشکر از همت و 
تلاش کسانی که در این پروژه ها همکاری و همراهی کردند گفت: ما این اقدامات را برای خودمان و 

همکارانمان توفیق می دانیم. 
* مشکلات فاضلاب پردیسان در حال برطرف شدن است

معاون امور عمرانی استاندار قم نیز در این مراسم با اشاره به اینکه نزدیک به 24 سال از عمر 
پردیسان می گذرد گفت: نزدیک به 150 هزار نفر جمعیت طی این مدت کوتاه در این منطقه ساکن 
شدند که این سکونت فزاینده عزم جدی برای تأمین زیرساخت ها می خواهد.وی با اشاره به اهتمام 
استان برای تأمین زیرساخت های پردیسان، یکی از مطالبات اصلی مردم این منطقه را در بخش 
فاضلاب دانست و گفت: در سال های اخیر با اهتمام مسئولان پروژه هایی در خصوص رفع این مشکل 
انجام شده است که امیدواریم با بهره برداری از این پروژه ها مشکلات نیز برطرف شود.دکتر محسن 
بهشتی کمبود فضای سبز و ترافیک را از کمبودهای پردیسان ذکر کرد و گفت: با افتتاح بلور آیت الله 
بروجردی معضلات ترافیکی بلوار غدیر به صورت چشمگیری کاهش پیدا کرده است و امیدواریم با 

همراهی مدیریت حوزه و بازگشایی بلوار شهید آوینی معضل ترافیک پردیسان به قم برطرف شود.
وی با اشاره به تصمیمات شورای برنامه ریزی استان برای توسعه فضای سبز پردیسان گفت: حدود 
250 هکتار از اراضی اطراف بلوار آیت الله بروجردی برای توسعه فضای سبز در نظر گرفته شده که با 

توجه به کمبود آب نیز برای آبیاری آن نیز بر لزوم استفاده از پساب تاکید شده است.

کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
استان قم،گفت: 100 هکتار گلخانه با 
ساختاری استاندارد تا پایان سال زراعی 
پیش رو در سطح نقاط مختلف قم به 

بهره برداری می رسد. 
محمد رضا طلایی با اشاره به سیاست 
قم  راهبردی سازمان جهاد کشاورزی 
برای توسعه گلخانه های استان، بیان 
کرد: کشت گلخانه ای، از بهترین روش 
ها برای بالا بردن سطح کمی و کیفی 
اهمیت  و  است  کشاورزی  محصولات 
استفاده از این روش در منطقه ای مانند 
قم که آب و هوای گرم و خشک دارد، 

دوچندان می شود.
وی افزود: تاکنون طرح احداث 6۸ 

هکتار گلخانه برای گرفتن تسهیلات 
به بانک ارائه شده و قرارداد احداث 22 
هکتار گلخانه با تسهیلات بانکی به امضا 
رسیده است، همچنین هشت هکتار 
گلخانه نیز تاکنون به بهره برداری رسیده 
که این رقم تا پایان سال زراعی آینده 
)مهر ۹7 تا شهریور ۹۸( به 100 هکتار 
خواهد رسید.وی با اشاره به این که کار 
ساخت و توسعه گلخانه ها در قم توسط 
کارشناسان این حوزه انجام خواهد شد، 
ادامه داد: امیدواریم تا پنج سال آینده، 
و  دایر  استان  این  در  گلخانه  یکهزار 
درآمد بهره برداران بخش کشاورزی قم 
در بخش کشت های گلخانه ای چند 
برابر شود.طلایی گفت: به دلیل نظارت 

کشاورزی  بخش  کارشناسان  مستمر 
بر فعالیت گلخانه ها، محصول تولید 
شده در گلخانه های استان قم دارای 
استانداردهای لازم خواهد بود و می تواند 
بازارهای داخلی و خارجی، حضور  در 
موفقی داشته باشد.وی افزود: با همکاری 
استان همچون  اقتصادی  های  بخش 
اتاق بازرگانی، هم اکنون ظرفیت خوبی 
برای صادرات محصولات کشاورزی قم 
به بازارهای بین المللی و ازجمله کشور 
روسیه فراهم شده است که موقعیت ویژه 
ای برای فروش محصولات تولید شده در 

گلخانه های استان می باشد.
ای،  گلخانه  داد:درکشت  ادامه  وی 
بهره  برای  مساله آب و دمای هوا که 

برداران بخش کشاورزی قم مشکلاتی را 
ایجاد کرده،قابلیت کنترل دارد و همین 
های  مزیت  بهترین  از  یکی  موضوع 
توسعه این نوع کشت در بخش های 

مختلف استان است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 
همچنین با اشاره به برنامه های این نهاد 
برای افتتاح طرح های کشت گلخانه 
افتتاح 13  گفت:  دولت،  هفته  در  ای 
طرح در بخش بهبود تولیدات گیاهی 
همچون توسعه گلخانه و کشت گیاهان 
سازمان  های  برنامه  جمله  از  دارویی 
جهاد کشاورزی استان بود که با اعتبار 6 
میلیارد تومان و ایجاد اشتغال برای 332 

تن روز شنبه انجام شد.

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم:

100 هکتار گلخانه در قم احداث می شود 

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری مطرح كرد

شروع عملیات عمرانی 
شهربازی بزرگ قم تا دو ماه آینده

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: احداث پارکینگ 
شرقی با 600 میلیارد تومان سرمایه گذاری در دستور کار بوده که در 
حال حاضر به علت سنگینی مبلغ پروژه با دو بخش نیمه دولتی و بخش 
خصوصی در حال مذاکره هستیم که با پایان مذاکرات مراحل اجرایی آن 

نیز آغاز می شود.
محمدرضا معرفت در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم 
و مدیران شهرداری قم از مجتمع تفریحی، رفاهی و گردشگری کهکشان 
غدیر، با اشاره به فقر شهر قم در زمینه مراکز تفریحی و توریستی، 
اظهار داشت: متأسفانه قم به لحاظ مکان تفریحی، رفاهی، اقامتی و 
توریستی دچار کمبودهایی است که با ورود بخش خصوصی امیدواریم 
این کاستی ها مرتفع شود.قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با 
بیان اینکه بوستان غدیر از کانون های تفریحی و گردشگری شهر قم 
است، ابراز کرد: طراحی شهربازی بزرگ قم در بوستان غدیر در حال 
انجام بوده و بیش از 60 درصد ساخت دستگاه های بازی این شهربازی 
توسط سرمایه گذار انجام شده و تا دو ماه آینده همزمان با محوطه سازی 
توسط شهرداری امکان نصب دستگاه ها نیز شروع می شود.معرفت با 
اشاره به ساخت مجتمع گردشگری در بوستان غدیر، تصریح کرد: 
زمین اختصاص یافته به این پروژه 10 هزار مترمربع بود که 20 هزار 
مترمربع دیگر به آن افزوده شد و این مجتمع با زیربنایی حدود ۹ هزار 
مترمربعی با امکانات مناسب در حال ساخت بوده که تا پایان سال آینده 
به بهره برداری می رسد.وی میزان سرمایه گذاری بخش خصوصی در شهر 
قم در دو سال اخیر را 600 میلیارد تومان دانست و افزود: مجوز احداث 
چندین هتل در شهر قم داده شده که یکی از این هتل ها با پایان یافتن 
مراحل نقشه کشی، اقدامات گودبرداری آن با عمق 20 متری در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( به اتمام رسیده و به زودی عملیات عمرانی آن آغاز 
خواهد شد.قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با اشاره به احداث 
هتل سنتی در بلوار پیامبر اعظم)ص(، خاطرنشان کرد: چندین بسته 
سرمایه گذاری در مناطق مختلف شهر قم آماده شده که در حال مذاکره 
برای آن ها هستیم که می توان به احداث مجموعه های تجاری-مسکونی 
در بلوار امام رضا)ع( و بلوار پیامبر اعظم)ص( و احداث مجتمع تجاری در 

خیابان امام خمینی)ره( اشاره کرد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

مجتمع گردشگری كهکشان غدیر 
امسال بهره برداری می رسد

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: مجتمع گردشگری کهکشان 
غدیر در حال حاضر حدود 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته که 

امیدواریم در سال ۹۸ به بهره برداری برسد.
عبدالله جلالی در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم و 
مدیران شهرداری قم از مجتمع تفریحی، رفاهی و گردشگری کهکشان 
غدیر، با اشاره به توجه مجموعه مدیریت شهری به توسعه شهر قم، اظهار 
داشت: در این مسیر تلاش شده با جذب سرمایه گذاران نیازهای شهر در 

حوزه های مختلف مرتفع شود و زمینه سرمایه گذاری در قم مهیا شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به احداث مجتمع گردشگری 
کهکشان غدیر، ابراز کرد: این مجتمع به صورت خدماتی بوده که به علت 
قرارگیری در موقعیتی مناسب و پیش بینی های لازم می تواند زمینه 
بهره گیری هرچه بیشتر همشهریان را فراهم نماید.جلالی با تأکید بر اینکه 
مجتمع کهکشان غدیر مجموعه ای کامل است، تصریح کرد: این پروژه 
بزرگ نیاز به پشتیبانی با توجه به لزوم حمایت ها از مراکز تفریحی و 
رفاهی داشته که در حال حاضر حدود 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 

که امیدواریم در سال ۹۸ به بهره برداری برسد.

رئیس كمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم:

10 پروژه سرمایه گذاری در شهر قم 
در دست اقدام است

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: بیش از 
10 پروژه تفریحی، رفاهی، گردشگری، اقامتی از جمله پروژه هایی در بلوار 
پیامبر اعظم)ص(، پروژه شهربازی در بوستان غدیر، پروژه مجتمع تجاری 

در بلوار شهید بهشتی و غیره در دست اقدام است.
مجید اخوان در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم و 
مدیران شهرداری قم از مجتمع تفریحی، رفاهی و گردشگری کهکشان 
غدیر، با اشاره به لزوم ورود بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در 
پروژه های شهری، اظهار داشت: توسعه و عمران شهر با توجه به مشکلات 
مالی بدون مشارکت بخش خصوصی امکان پذیر نیست و باید از ظرفیت 
بخش خصوصی برای کاهش خلأهای تفریحی، رفاهی و گردشگری در 
قم استفاده شود.رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر 
قم ابراز کرد: بوستان غدیر قم با توجه به احداث پارک آبی، شهربازی، 
مجتمع های گردشگری و دریاچه به قطب گردشگری در قم تبدیل شده 
است و با توجه توسعه پذیری شهر قم از سمت بلوار غدیر بسترهای 

مناسبی برای احداث اماکن تفریحی و رفاهی در این مسیر وجود دارد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

سرانه فضای سبز شهر قم
 12 مترمربع كمبود دارد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: برای 
شهری مشابه قم با وضعیت اقلیمی و آب و هوایی سرانه فضای سبز باید 
بالای 30 مترمربع باشد و با این وجود حدود 12 مترمربع کمبود فضای 

سبز به ازای هر شهروند در شهر داریم.
پیام جوادیان با بیان اینکه 2 هزار و 200 هکتار مساحت کل فضای 
سبز شهر قم است، گفت: از این مقدار 550 هکتار فضای سبز شهری 
شامل رفیوژ ها، میادین و پارک های شهری است و بیش از 650 هکتار 
نیز فضای سبز محدوده شهر و جنگلی را شامل می شود که نقش بسزایی 
در تلطیف هوای شهر دارد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با اشاره به جمعیت حدود یک میلیون و 200 هزار نفری 
قم، بیان داشت: سرانه فضای سبز هر شهروند قمی حدود 1۹ مترمربع 
است؛ عوامل مختلفی بر سرانه فضای سبز هر شهر دخیل است اما برای 
شهری مشابه قم با وضعیت اقلیمی و آب و هوایی سرانه فضای سبز باید 
بالای 30 مترمربع باشد و با این وجود حدود 12 مترمربع کمبود فضای 

سبز به ازای هر شهروند در شهر داریم.

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم مطرح كرد

اجرای دیوار نگاره آیت الله مرعشی 
نجفی )ره( و شهدای شاخص استان قم

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: دیوارنگاره آیت الله 
العظمی مرعشی نجفی )ره( و شهدای شاخص سپاه و ارتش استان قم 

به تصویر کشیده شد.
سید محمد موسوی منش با اشاره به پروژه های زیباسازی در سطح 
شهر، گفت: پروژه طراحی و اجرای نقاشی های دیواری مراجع و علمای 
عظام و نیز شهدای گرانقدر و شاخص یکی از اصلی ترین برنامه های 
امسال سازمان زیباسازی شهرداری قم است.مدیر عامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم بیان داشت: پروژه طراحی و اجرای نقاشی های دیواری 
مراجع و علمای عظام، شهدای گرانقدر و شاخص و آثار مرتبط با حوزه 
دفاع مقدس به منظور ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و پاسداشت علمای 
گرانقدر و تکریم دوران دفاع مقدس در دستور کار قرار داده است.موسوی 
منش افزود: نقاشی دیواری آیت الله مرعشی نجفی و شهدای شاخص 
در 300 متر مربع مساحت و بر روی دیوار اجرا شده است.وی در ادامه 
گفت: در این طرح ها سعی شده است برای اولین بار از نظرات و طرح های 

هنرمندان بزرگ استان و کشور در زمینه طراحی و اجرا استفاده شود.

اخبــار

قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
گفت:براساس اختیارات استان،افزایش 10درصدی قیمت 
انواع نان با آرد دولتی و نیمه دولتی دراین استان تصویب 
و از امروز این افزایش قیمت به نانوایی های قم ابلاغ شد. 
محمود سیجانی ادامه داد: بر اساس مصوبه کارگروه 
سیاست گذاری گندم، آرد و نان استان در خصوص تعیین 
قیمت انواع نان قیمت نان سنگک با آراد دولتی به وزن 
470 گرم، 750 تومان و نان سنگک با آراد نیمه دولتی به 

وزن 500 گرم، 1100 تومان تعیین شد.
وی با بیان اینکه قیمت نان لواش و تافتون با آرد دولتی 
به وزن هر چانه 170 گرم، 200 تومان تعیین شده است، 
افزود: قیمت تعیین شده برای هر قرص نان بربری با آراد 
دولتی با وزن هر چانه 660 گرم، مبلغ 700 تومان و نان 
بربری با آراد نیمه دولتی با وزن 660 گرم، 1100 تومان 

ابلاغ شد.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به روند تدوین بسته حمایتی از نانوایان در سطح کشور 
گفت: به منظور حمایت از نانوایان درجهت کاهش هزینه 
ها و همچنین جلوگیری از جهش قیمت نان درکشور، 
بسته حمایتی در قالب جامع گندم، آرد و نان درحال 
تدوین است که با تکمیل و ابلاغ آن کمک بسیاری در 
کاهش هزینه ها و دغدغه نانوایان از جمله ایجاد برخی 
معافیت ها و تخفیف ها خواهد شد.سیجانی با بیان اینکه 
افزایش 10 درصدی قیمت نان در استان گام اول حمایت 
از نانوایان است ادامه داد: با تکمیل طرح جامع گندم، آرد 

و نان کشور بسیاری از دغدغه نانوایان برطرف می شود.
وی با بیان اینکه این افزایش قیمت با هماهنگی صنف 
نانوایان استان و اختیارات استانداری انجام شده است، 
تاکید کرد: نانواها موظف هستند که نان خود را با قیمت 

ابلاغ شده به فروش برسانند و هر گونه افزایش قیمت 
خارج از این نرخ های تعیین شده خلاف است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به 
افزایش نظارت و بازرسی از نانوایهای استان برای اعمال 
قیمت های تعیین شده و جلوگیری از هرگونه افزایش 
داشت:  اظهار  شده  ابلاغ  های  قیمت  از  بیش  قیمت 
بازرسان صنعت، معدن و تجارت، صنف و اتحادیه نانوایان 
برای اجرای صحیح و جلوگیری از افزایش قیمت خارج از 
نرخ تصویب شده به صورت مستمر بازرسی هایی در این 

زمینه انجام می دهند.
درحال حاضر ۹00 نانوایی درسطح استان قم فعالیت 
می کنند که 603 نانوایی دولتی بوده و از آرد یارانه ای 
استفاده می کنند و بقیه نانوایی های آزاد پز هستند که 

تعداد کمی از آن ها بدون مجوز فعالیت دارند.

مدیرشهرسازی و معماری اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم  گفت :16طرح شهری درجلسه شورای برنامه 
ریزی و توسعه قم با حضور 2 تن از نمایندگان مردم استان 
در مجلس شورای اسلامی و مدیران دستگاه های مختلف 

به تصویب رسید. 
حسین صالحی در این جلسه که شامگاه شنبه در 
استانداری قم برگزار شد اظهار داشت: این تعداد طرح 
درکارگروه امور زیربنایی و شهرسازی مورد بررسی و برای 
تصویب در دستور کار قرار گرفت.صالحی افزود:احداث 
دربخش  هکتار  یک  مساحت  به  گردشگری  مجتمع 
اراضی  در  توریستی  تفریحی  مجتمع  احداث  کهک، 

جمکران، احداث مجتمع خدماتی و رفاهی در محور قم- 
جعفریه، طرح گردشگری سوغات و صنایع قم در اتوبان 
قم- تهران، انتخاب مسیر کمربندی و آزاد راه قم- راهجرد، 
احداث پست در بلوار پیامبر اعظم و احداث 2 واحد بسته 
بندی میوه های خشک در جنت آباد از بخش مرکزی و 

روستای صرم از بخش کهک از جمله این طرح هاست.
وی ادامه داد: همچنین احداث نیروگاه خورشیدی 
30 مگاواتی در محور پردیسان - کهک، احداث 2 نیروگاه 
خورشیدی در کهک، یک احداث نیروگاه خورشیدی در 
قنوات، کاربری فضای سبز در بلوار آیت الله بروجردی، 
اعمال محدوده ضریب صفر مالیاتی، احداث انبار نهاده 

های دامی در قمرود و احداث واحد بسته بندی پسته از 
دیگر این طرح هاست.

* كاشت چمن در قم ممنوع است 
احمد حاجی حسینی مسگر مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای قم نیز دراین جلسه با اشاره به کاهش مصرف 
آب در فضای سبز شهری گفت: طبق مصوبه کشوری در 
خصوص سازگاری با کم آبی 30 درصد مصارف آب در 

فضای سبز در همه استان ها باید کاهش پیدا کند.
اما  نیستیم  قم  در  فضای سبز  مخالف  وی گفت: 
معتقدیم باید از پساب فاضلاب قم در تامین آبیاری 

فضاهای سبز قم استفاده شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

افزایش 10 درصدی قیمت نان  درقم 

مدیرشهرسازی و معماری اداره كل راه و شهرسازی استان قم:

16 طرح شهری در قم به تصویب رسید 


